
Як уже повідомлялося,
10 квітня у конференц-
залі готелю «Мир» у Києві
відбулася на високому
організаційному рівні, зі
стовідсотковою явкою,
112 делегатів обрано за
квотою один від 500 осіб,
конференція трудового
колективу ДП НАЕК «Енер-
гоатом» з виконання Ко-
лективного договору Ком-
панії за 2013 рік.

Учасники заходу, яко-
му передували такі само,
наскрізні, почергові конфе-
ренції в усіх відокремлених
підрозділах, заздалегідь,
під час реєстрації, отри-
мали потрібні матеріали і
документи, мали змогу по-
товариськи поспілкувати-
ся, обмінятися думками
про власні виробничі і про-
фесійні справи.

У конференції, яку від-
крив голова профкому
первинної профспілкової
організації ДП НАЕК «Енер-
гоатом» Олексій Лич, взя-
ли участь Голова Профе-
сійної спілки працівників
атомної енергетики та про-
мисловості України Ва-
лерій Матов, профільні
представники дирекції,
виконавчі директори і ві-
це-президенти Компанії,
генеральні директори АЕС.
Поважне зібрання розпо-
чало свою роботу з об-
рання робочих органів —
президії у складі трьох
осіб, секретаріату — із двох,
редакційної і рахункової
комісій — відповідно із се-
ми і трьох осіб.

Порядок денний кон-
ференції включав питан-
ня: доповідь президента
ДП НАЕК «Енергоатом»
Юрія Недашковського про
підсумки роботи у 2013
році та перспективи роз-

витку Компанії і співдо-
повідь голови профкому
первинної профспілко-
вої організації ДП НАЕК
«Енергоатом» Олексія Ли-
ча; 

доповідь заступника
виконавчого директора з
кадрів, праці та соціа-
льних питань Компанії
Владислава Янішевського
про затвердження звіту з
виконання Колективного
договору «Енергоатома»,
а також інформацію що-
до невиконаних і частково
виконаних пунктів колдо-
говору;

доповіді голови про-
фкому ППО Компанії Олек-
сія Лича про: затвердження
спільних рішень представ-
ника власника та проф-
спілкового комітету, при-
йнятих протягом 2013 ро-
ку, що є невід’ємною час-
тиною Колективного дого-
вору Компанії на 2012—
2013 роки; обговорення
питання щодо продовжен-
ня дії договору на 2014 рік
та схвалення спільного
рішення представника
власника та профспілко-
вого комітету Компанії про
здійснення пролонгації

цього Колективного дого-
вору; про внесення змін
до положення про щомі-
сячну доплату державної
пенсії (цей пункт, за слова-
ми Олексія Лича, було вилу-
чено за домовленістю з
адміністрацією, що при про-
лонгації колдоговору всі про-
позиції про внесення змін та
доповнень, а також їх обго-
ворення до чинного догово-
ру вноситися не будуть).

До уваги читачів дру-
куємо доповіді і промови
за темою конференції та
інформацію про перебіг
зібрання у цілому.

ГОЛОВНЕ, ЩОБ БУЛО
РОЗУМІННЯ СИТУАЦІЇ 

І НАМАГАННЯ 
ЇЇ ПОЛІПШИТИ

(Із доповіді президен-
та ДП НАЕК «Енергоатом»
Юрія НЕДАШКОВСЬКОГО):

— Дякую за теплу зустріч,
дуже радий бачити усіх вас
після такої нетривалої пере-
рви. Я прийняв справи Ком-
панії і взяв на себе відпо-
відальність і за попередній
період, в якому не працював,
зважаючи на те, що будь-який
минулий досвід — це певна
база, щоб рухатися далі. 

Ця звітна конференція
трудового колективу є, звіс-
но, завершальною після низ-

ки профспілкових зборів на
АЕС та в інших відокремле-
них підрозділах Компанії. З
висновками, які були на них
прийняті, ми ознайомили-
ся під час виступів лідерів
профспілки. 

Коротко повідомляю про
ключові виробничі показ-
ники роботи Компанії у
2013 році та результати
першого кварталу цього
року. У 2013 році план з
виробництва електроенергії
нами було виконано на
100,3%, відпущено елект-
роенергії — на 100,8%. За-
безпечено планове завдан-
ня у першому кварталі 2014
року на 100,2% і 100,5% від-
повідно. 

У 2013 році частка НАЕК
«Енергоатом» у вітчизняній
електроенергетиці станови-
ла: від обсягу виробництва
— 43,1%, у структурі Енер-
горинку — 44,4%. Останній є
найнижчим показником за
весь період існування Ком-
панії. Така очевидна тен-
денція до зниження частки 
АЕС у структурі Енергоринку
почалася з 2010 року. Ми з
цим не можемо примирити-
ся, бо наша енергія є най-
більш екологічно чистою і
дешевою. Усі ці перекоси

відбувалися з відомих при-
чин на користь приватної
генерації. Ми будемо пра-
цювати над тим, щоб частка
АЕС зайняла достойне еко-
номічне і технічно обгрунто-
ване рішення відповідно до
наших потенційних можли-
востей виробництва елект-
роенергії. Скажу, що у цьому
році нам це, на жаль, не вдас-
ться, наше завдання викона-
ти ті зменшені показники,
порівняно з нашими наявними
потужностями, які доведені і
затверджені міністерством.
Звичайно, такий заниже-
ний для АЕС відпуск елект-
роенергії призвів до роботи
наших енергоблоків на змен-
шеній потужності, що вплину-
ло на технічні характеристики
обладнання та на фінансово-
економічний стан Компанії. 

Стосовно недовироб-
ництва електроенергії. У
цілому на енергоблоках АЕС
у 2013 році воно становило
38 млрд. кВт/год і левова
частка якого 10,3 млрд.
кВт/год — це балансові об-
меження. Їх торік було на 9,5
млрд. кВт/год більше, ніж у
2012 році. І це найбільший
обсяг балансових обмежень,
починаючи з 2005 року, коли
у нас були пущені нові енер-

гоблоки, це коли країна пе-
реживала великі труднощі,
викликані світовою фінан-
совою кризою. У першому
кварталі 2014 року ситуа-
ція дещо покращилася, але
показник балансових обме-
жень у 2,2 млрд. кВт/год є
досить високим. 

У 2013 році порівняно з
2012-м у нас знизився на
5,5% коефіцієнт використан-
ня встановленої потужності
та становив 68,7%. З такою
цифрою соромно виходити
на світове атомне співтова-
риство, де цей показник ста-
новить 90 і більше відсотків.
Такі наші умови, в яких ми
працюємо. За перший квар-
тал 2014-го коефіцієнт вико-
ристання встановленої по-
тужності становив 79,5%. Ми
чудово розуміємо, що другий
і третій квартали ми будемо
проводити, в основному, в
планово-попереджувальних
ремонтах, і цей показник у нас
знизиться. Водночас, якщо
говорити про нашу потенцій-
ну можливість, то коефіцієнт
готовності несення номіна-
льного електричного наван-
таження АЕС у 2013 році до-
рівнював 78%, що більше від
показника 2012 року. 
(Продовження на 2-й стор.)
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МАТЕРІАЛИ ЗВІТНИХ КОНФЕРЕНЦІЙ ТРУДОВОГО КОЛЕКТИВУ ДП НАЕК «ЕНЕРГОАТОМ» 
З ВИКОНАННЯ КОЛЕКТИВНОГО ДОГОВОРУ ТА ПЕРВИННОЇ ПРОФСПІЛКОВОЇ ОРГАНІЗАЦІЇ 
КОМПАНІЇ ЗА 2013 РІК 

СОЦІАЛЬНІ ПАРТНЕРИ ДП НАЕК «ЕНЕРГОАТОМ»:СОЦІАЛЬНІ ПАРТНЕРИ ДП НАЕК «ЕНЕРГОАТОМ»:
ОБ’ЄДНУЄ ВІДПОВІДАЛЬНІСТЬ ОБ’ЄДНУЄ ВІДПОВІДАЛЬНІСТЬ ЗАЗА ІНТЕРЕСИ КОМПАНІЇ ТА ЇЇ ПРАЦІВНИКІВІНТЕРЕСИ КОМПАНІЇ ТА ЇЇ ПРАЦІВНИКІВ

Ядерно-енергетичний комплекс України в умовах
фінансово-економічної кризи, складної внутрішньої і
зовнішньої суспільно-політичної ситуації був і є галуззю
народного господарства держави, що зберігає жит-

тєспроможність і таку потрібну, за нинішньої скрути,
стабільність у роботі. Хоча національні АЕС не обходять
стороною проблеми, а в останні роки — надзвичайно
непрості, за всю історію їх існування. 

9 ТРАВНЯ — ДЕНЬ ПЕРЕМОГИ

Дорогі ветерани!
Шановні спілчани!
Останній місяць весни — травень відкриває мережу

святкових днів, і найпошанованіший з них 9 Травня — День
Великої Перемоги, особливе свято мужності і звитяги, тор-
жества справедливості і миру на землі! 

Уже 69 років ми бережемо у своїх серцях святу пам’ять
про подвиг старшого покоління, яке у страшному двобої з
фашизмом вибороло людству Перемогу, здобуло свободу і
незалежність рідної землі, забезпечило світле майбутнє
прийдешнім поколінням.

З глибокою вдячністю і скорботою ми низько вклоняємо-
ся великим тим рокам, схиляємо голови перед тими, хто не
повернувся з Великої Вітчизняної війни і заплатив за наш
порятунок найдорожчим — своїм життям.

Слава і честь сивочолим творцям знаменної Перемоги,
яких, на жаль, з кожним роком усе менше залишається се-
ред нас. Тому так важливо сьогодні, щоб їхні онуки й правну-
ки перейнялися такою ж любов’ю до Батьківщини, бажанням
берегти й боронити її, зміцнювати і дбати про її цілісність. 

Шановні друзі! Атомпрофспілка України, кожна її органі-
заційна ланка і надалі турбуватимуться про соціальний
захист наших поважних ветеранів. 

Бажаємо вам, герої, вашим рідним і близьким здоров’я,
щастя і чистого неба. Нехай завжди панує у ваших домівках
радість, злагода і добро!

З глибокою повагою
Голова Атомпрофспілки України Валерій МАТОВ

НЕ ВЕРНУЛСЯ ИЗ БОЯ

Эту фотографию Геннадий КУЗНЕЦОВ (в верхнем ряду в цен-
тре) прислал родным с такой подписью: «На память маме от
сына в дни Отечественной войны. Сентябрь 1943 года. Группа
командиров и боевых товарищей по совместной службе».

Наверное, у каждой семьи есть своя история, свя-
занная с Великой Отечественной войной. Будучи ребен-
ком, я впервые услышала от своей бабушки Галины
Ивановны Баталовой рассказ о ее брате Гене, погибшем
на войне. 6 апреля исполнилось 70 лет со дня его гибе-
ли, но память о нем живет в нашей семье.

Гена Кузнецов родился 6 сентября 1922 в городе Родники
Ивановской области. Рос смышленым и проворным мальчиш-
кой, хорошо учился, прекрасно знал историю и политологию.
С удовольствием посещал фотокружок, в 17-летнем возрасте
даже победил во Всесоюзном фотоконкурсе и был награжден
путевкой в Крым. После окончания школы 18-летнего юношу
призвали в ряды Советской Армии и направили служить в Лит-
ву (город Таураге, Шауляйский округ) на границе с Германией.
Поскольку и здесь парень проявил себя умным, способным и
дисциплинированным, командование направило его посту-
пать в Ленинградскую военную академию.

Он не прятался за спинами товарищей
18 июня 1941 года, с большими планами и надеждами,

юноша приехал в Ленинград, но через 4 дня грянула война…
Ситуация изменилась: Геннадия направили на учебу в офицер-
ское училище, где он получил звание младшего лейтенанта, и
отправили на фронт. Вчерашний мальчишка участвовал в обо-
роне Ленинграда, по мнению сослуживцев, отличался храбро-
стью и отвагой. В составе 1486-го пушечного артиллерийского
Гатчинского полка Резерва Главного командования Геннадий
Кузнецов дорос до начальника разведки дивизиона, получил
звание старшего лейтенанта. И это в 21 год!

(Окончание на 7 стр., информация по теме — 8 стр.)



(Продовження.
Початок на 1-й стор.)

І за перший квартал
2014 року коефіцієнт готов-
ності становив 86,8%, що на
1,8% більше, ніж за анало-
гічний період 2013 року. Це
тенденція позитивна, і нам її
треба нарощувати. 

Кілька слів про ремонт-
ну кампанію. У 2013 році
було виконано 13 планово-
попереджувальних і 9 поточ-
них ремонтів загальною три-
валістю 1.090,2 доби. Важ-
ливим досягненням року
була відсутність позаплано-
вих ремонтів. І в результаті
оптимізації та скорочення
термінів ремонтів, а також
внесених коригувань графі-
ків ППР-2013 ремонтна кам-
панія була фактично скоро-
чена ще на 65 діб, що дозво-
лило додатково виробити
близько 1,6 млрд. кВт/год
електроенергії. За перший
квартал 2014 року вже вико-
нано два планово-поперед-
жувальних ремонти та один
поточний. 

У 2013 році було зафік-
совано 11 порушень у робо-
ті АЕС, це мінімальна кіль-
кість порушень за останні 10
років і взагалі за час існування
Компанії й атомної енергети-
ки України. Недовиробництво
електроенергії внаслідок по-
рушень у 2013 році станови-
ло 482,9 млн. кВт/год, що на
2062 млн. кВт/год менше,
ніж у 2012 році. На жаль, у
нас погіршилася ситуація з
порушеннями у 2014 році —
за перший квартал їх стало-
ся три, а на сьогодні — уже
шість. Нагадаю, що за ана-
логічний період минулого
року порушень у роботі АЕС
не було. Ця ситуація повин-
на контролюватися не лише
управлінськими важелями, а
й належним ставленням до
виконання своїх персональ-
них обов’язків та вимог з
безпеки на кожному робочо-
му місці. У 2013 році у Ком-
панії сталося два нещасних
випадки, що на чотири мен-
ше, ніж у 2012-му, тоді було
шість. Витрати на охорону
праці становили у 2013 році
202,7 млн. грн. У першому
кварталі нещасних випадків,
пов’язаних з виробництвом,
немає. 

Аварій та пожеж на об’єк-
тах ДП НАЕК «Енергоатом» у
2013 році не сталося. Не пе-
ревищував нормативне зна-
чення радіаційний захист
персоналу та населення, все
забезпечувалося на достат-
ньому рівні. Рівень безпеки
АЕС відповідав і відповідає
нормам національного зако-
нодавства, сучасному досяг-
нутому міжнародному рівню.

Далі про головну підва-
лину подальшого розвитку

АЕС і забезпечення продов-
ження терміну експлуатації
їх енергоблоків. Основною
програмою, в рамках якої
забезпечується надійність і
безпека українських енер-
гоблоків, сьогодні є Комп-
лексна (зведена) програма
підвищення рівня безпеки
енергоблоків АЕС (КзПБ).
Цільове завдання з реаліза-
ції Комплексної програми у
2013 році можна вважати
виконаним. Усього реалізо-
вано 104 заходи: 71 із 78 зап-
ланованих та 33 достроково.

З початку реалізації Комп-
лексна (зведена) програма
підвищення рівня безпеки
профінансована (станом на
01.01.2014) на 3,6 млрд.
грн., у тому числі за 2013 рік
— 2,0 млрд. грн.

Нині Компанія працює
над залученням позик від
Європейського банку рекон-
струкції та розвитку (ЄБРР)
та Європейського співтова-
риства з атомної енергії
(Євратом) у розмірі 600 млн.
євро. Кредитні та гарантійні
угоди підписані: з ЄБРР —
25.03.2013, з Євратом —
07.08.2013.

На сьогодні для одер-
жання цих кредитів необхід-
но прискорити подання до
Верховної Ради України за-
конопроекту про ратифіка-
цію гарантійної угоди з
ЄБРР і Євратом для здійс-
нення заходів Комплексної
(зведеної) програми підви-
щення безпеки енергобло-
ків АЕС. Над цим питанням
триває наполеглива робота.
Ми плануємо у травні завер-
шити її та забезпечити умо-
ви для отримання цих позик.

Продовження термінів
експлуатації діючих енер-
гоблоків. Найвизначнішою
подією 2013 року стало ух-
валення 28 листопада на
засіданні Колегії Державної
інспекції ядерного регулю-
вання України рішення про
продовження на 10 років 
(до 02.12.2023) експлуатації
енергоблока №  1 Южно-Ук-
раїнської АЕС. Колективом
цієї атомної електростанції
здійснено значний обсяг ро-
біт, спрямований на підви-
щення безпеки, реконструк-
цію та модернізацію енергоб-
лока. При цьому необхідно
зазначити, що через невип-
равдане затягування при-
йняття управлінських рішень
та зриви з поставками облад-
нання і матеріалів енергоблок
з найкращими показниками
рівня безпеки простояв у ре-
монті 290 діб. Ми повинні
зробити з цього належні вис-
новки і не допускати таких
прорахунків у своїй роботі. 

Постановою Колегії Дер-
жатомрегулювання України
підтверджено спроможність

експлуатуючої організації
забезпечити при експлуата-
ції енергоблока №    1 ЮУАЕС у
надпроектний період захист
персоналу, населення і нав-
колишнього природного се-
редовища відповідно до ви-
мог чинних норм, правил і
стандартів з ядерної та ра-
діаційної безпеки з ураху-
ванням уроків аварії на АЕС
«Фукусіма-Даічі».

Сьогодні у співпраці з
Держатомрегулювання та
Міненерговугілля триває ви-
конання запланованих захо-
дів з одночасної підготов-
ки до продовження терміну
експлуатації енергоблоків 
№     2 Южно-Української та №    1,
2 Запорізької АЕС. Для біль-
шості серійних енергоб-
локів, що експлуатуються в
Україні, продовження термі-
ну експлуатації енергоблока
№   1 ЗАЕС буде «пілотним».

Аналіз свідчить, що ос-
новний обсяг робіт з мо-
дернізації в рамках продов-
ження терміну експлуатації
необхідно виконати в зак-
лючні планово-попереджу-
вальні ремонти (для ЮУАЕС-2
у 2015 році, для ЗАЕС-1 у
2015—2016 роках, а для
ЗАЕС-2 у 2016 році), тобто
роботи виконуватимуться на
всіх трьох енергоблоках од-
ночасно, що також усклад-
нює завдання.

Завдяки підвищенню та-
рифу на електроенергію АЕС
з 1 квітня цього року на 4,74
коп., усі витрати в 2014-
му на продовження терміну
експлуатації енергоблоків
будуть забезпечені фінансу-
ванням.

Основна увага сьогодні
повинна приділятися чітко-
му плануванню робіт і пер-
сональній відповідальності
за дотримання графіків ви-
конання робіт. Також зрозу-
міло, що успішний результат
буде забезпечений лише за
умови злагодженої та ско-
ординованої роботи всіх під-
розділів, задіяних у цих ро-
ботах. 

Інвестиційні проекти.
У 2013 році в Компанії на
стадії підготовки та реаліза-
ції перебувало 10 основних
інвестиційних проектів за-
гальною (затвердженою)
вартістю 62,5 млрд. грн.

Перелік інвестиційних
проектів:

— Реалізація Комплек-
сної зведеної програми під-
вищення безпеки АЕС Ук-
раїни .

— Проектування та спо-
рудження енергоблоків №    3,
4 Хмельницької АЕС.

Тут хотів би прокоменту-
вати. За нинішньої склад-
ної зовнішньополітичної си-
туації питання добудови за
російськими технологіями
енергоблоків не має чіткої
ясності. Ми будемо залучати
всі організації, які причетні
до вирішення цього питан-
ня, думатимемо, що робити
далі з цими енергоблоками.
Навіть у мирний час, з 2008
року, ми не отримали чіткої
відповіді на це від росій-
ських партнерів. Проект цей
у нас залишається у числі
пріоритетних. 

— Добудова Ташлицької
ГАЕС (гідроагрегат №    3).

— Проектування та бу-
дівництво централізованого

сховища відпрацьованого
ядерного палива (ЦСВЯП).
За останні два роки прова-
лили цю роботу. Зараз буде-
мо поновлювати.

— Покращення охолод-
жуючої здатності Ташлиць-
кого водосховища Южно-Ук-
раїнської АЕС. Реконструкція
техводопостачання ЮУАЕС,
НВТ-2 .

— Реконструкція відкри-
тих розподільних споруд
750 кВ Рівненської АЕС.

— Реконструкція відкри-
тих розподільних споруд
750 кВ Хмельницької АЕС.

— Розширення відкри-
тих розподільних споруд
750 кВ Запорізької АЕС.

— Будівництво НТЦ для
підготовки ремонтного і ке-
рівного персоналу (корпус
«Г» на майданчику ЗАЕС).

— Будівництво комплек-
сів з переробки твердих ра-
діоактивних відходів.

З початку реалізації
інвестиційні проекти профі-
нансовані на суму 5,1 млрд.
грн., у тому числі за 2013 рік
— 2,3 млрд. грн. 

Планом фінансування на
2014 рік на реалізацію інвес-
тиційних проектів передба-
чено 3,8 млрд. грн. за раху-
нок власних коштів у рамках
діючого тарифу. 

З початку 2014 року про-
фінансовано — 0,3 млрд. грн.

Фінансово-економічні
показники роботи Ком-
панії. У 2013 році до Енер-
горинку було відпущено
електроенергії на суму 20,6
млрд. грн., що на 1,4 млрд.
грн., або на 6,3%, менше, ніж
за 2012 рік (22 млрд. грн.). 

За перший квартал 2014
року відпуск товарної про-
дукція до Енергоринку збіль-
шився порівняно з аналогіч-
ним періодом минулого року
майже на 13% і становив 6,3
млрд. грн. 

Розрахунки Оптового рин-
ку за електроенергію, відпу-
щену Компанією у 2013 році,
становили 98,1%. Недопла-
та — 385,8 млн. грн.

За січень-березень 2014
року Енергоринок розраху-
вався з нами на 75,8%. Не-
доплата за цей період ста-
новить 1,5 млрд. грн. 

Загальна заборгованість
Енергоринку сьогодні ста-
новить 5,5 млрд. грн.

Сплата податків. Ком-
панія була і залишається
дисциплінованим і сумлін-
ним платником податків, ро-
зуміючи, що наші платежі до
бюджетів усіх рівнів є важли-
вими для своєчасних соці-
альних виплат населенню та
запорукою економічної без-
пеки держави. 

У 2013 році до бюджетів
усіх рівнів було перерахова-
но 5,0 млрд. грн. Розрахунки
зі страхування становили
1,8 млрд. грн. Загальна су-
ма сплачених платежів —
6,8 млрд. грн. Крім того, 
за 2013 рік при митному
оформленні поставок свіжо-
го ядерного палива сплаче-
но ПДВ у розмірі 964,8 млн.
грн., що на 15,3 млн. грн. бі-
льше, ніж у 2012 році.

За перший квартал 2014
року загальна сума сплаче-
них платежів становила 1,5
млрд. грн.

Капітальні вкладення.
Обсяг капітальних вкладень
становив: за 2013 рік — 3
млрд. грн., що на 0,47 млрд.
грн. більше, ніж за 2012 рік. 

За перший квартал 2014
року — 0,5 млрд. грн. (опе-
ративні дані), що на 0,2 млрд.
грн. більше, ніж за аналогіч-
ний період минулого року.

Виробнича собівар-
тість електроенергії НАЕК
«Енергоатом» за 2013 рік
становила 20,9 млрд. грн.,
що на 6,4 млрд. грн. більше
від  запланованої на 2013 рік
(14,5 млрд. грн.). 

Зростання відбулося в
основному за рахунок збіль-
шення амортизаційних від-
рахувань після проведеної
переоцінки основних засо-

бів у 2012 році. Балансова
вартість основних засобів
збільшилась у 6,5 разу. При
цьому балансова вартість
основних засобів за подат-
ковим обліком внаслідок
переоцінки не змінювалась.

А з огляду на те що до
тарифу на електроенергію
АЕС включені амортизаційні
відрахування, обчислені за
даними податкового обліку,
це призвело ще й до збитко-
вості нашої Компанії.

Фінансові результати
діяльності ДП НАЕК «Енер-
гоатом». За підсумками ро-
боти за 2013 рік чистий зби-
ток становив 4 076 млн. грн.,
з яких 3 883,7 млн. грн. — це
втрати від реалізації основ-
ної продукції та послуг з
тепло- та водопостачання. 

Основна причина цієї
збитковості зумовлена вклю-
ченням до тарифу амортиза-
ційних відрахувань, обчисле-
них за даними податкового
обліку, які на 6 741 млн. грн.
менше від нарахувань бух-
галтерського обліку. Так,
амортизаційні відрахування
за даними бухгалтерського
обліку в 2013 році становили
8 453 млн. грн., при цьому в
тариф закладено амортиза-
цію лише в сумі 1 712 млн. грн.
Крім того, порівняно з 2012
роком зменшився чистий
дохід від реалізації основно-
го виду виробництва на 1 145
млн. грн. внаслідок змен-
шення обсягів виробництва,
обумовленого диспетчер-
ськими обмеженнями тощо. 

Ця ситуація вимагає вип-
равлень у самому тарифоут-
воренні на електро- та теп-
лоенергію, вироблену на АЕС.
І ми будемо працювати над
цим, щоб Компанія не ли-
ше позбулася такої штучно
створеної збитковості, а ма-
ла б у тарифі ще й необхідні
джерела для інвестицій та
розвитку. 

Чисельність працівни-
ків ДП НАЕК «Енергоатом»
та ліцензований персонал.
Середньооблікова чисель-
ність штатних працівників
Компанії за 2013 рік станови-
ла 34,7 тис. осіб і зменшила-
ся порівняно з 2012 роком
на 200 осіб.

Особлива увага приділя-
ється підготовці ліцензова-
ного персоналу. Навчально-
тренувальні центри атомних
станцій щорічно готують
60—80 кандидатів на отри-
мання ліцензій. Чисельність
ліцензованого персоналу на
кінець 2013 року станови-
ла 428, сьогодні це вже 432
спеціалісти.

Згідно з вимогами нор-
мативних документів усі АЕС

повинні бути укомплектовані
8 ліцензованими спеціаліс-
тами на відповідне робоче
місце кожного енергоблока.
Сьогодні цей показник у
середньому по Компанії ста-
новить 9,6 (ЗАЕС — 9,72,
РАЕС — 9,25, ЮУАЕС — 9,1,
ХАЕС — 10,7).

Соціальна робота. У
2013 році в Компанії про-
довжувала діяти закріпле-
на Колективним договором
єдина система соціальних
пільг і гарантій працівникам
та пенсіонерам. Виконання
положень Колективного до-
говору про гарантії і компен-
сації охоплює близько трети-
ни всіх витрат на соціальний
розвиток Компанії.

Фактичні витрати на со-
ціальний розвиток у 2013
році становили 351,6 млн.
грн., що на 10,6 млн. грн. мен-
ше, ніж у 2012 році (362,2
млн. грн.). При цьому витра-
ти на пільги, передбачені
Колективним договором, у
2013 році, навпаки, зросли
порівняно з 2012 роком і
становили 73,3 млн. грн. (у
2012 році — 69,9 млн. грн.).

За всі минулі роки ми з
вами звикли до того, що
система пільг і компенсацій
залишається стабільною,
хоча цілком зрозуміло, що
ціна цієї стабільності дуже
велика. Так, проаналізував-
ши, за рахунок яких джерел
профінансовані 351,6 млн.
грн. на соціальний розвиток,
ми бачимо, що лише 189,5
млн. грн., а це трохи більше
половини, були забезпечені
тарифом. Решта коштів за-
безпечена іншими джерела-
ми, головними з яких була
економія на курсовій різниці
при закупівлі ядерного па-
лива (курс валют виявився
меншим, ніж планувалося). 

Очевидно, що в 2014
році на це джерело розрахо-
вувати не слід. А сьогодення
з нинішнім зростанням кур-
сових різниць свідчить, що і
торік ці кошти варто було б
використати на закупівлю
палива, а не витрачати їх на
соціальні питання.

Набагато важливіше для
всіх нас забезпечити ста-
більність виробництва, без-
пеку та паливну програму,
що дасть значно більші пер-
спективи розвитку колекти-
ву, ніж примара пільгової
стабільності.

У 2014 році в кошторисі
витрат на соціальний розви-
ток ДП НАЕК «Енергоатом»
заявлено понад 291 млн.
грн., при цьому забезпече-
но тарифом з них лише 210
млн. грн. 
(Закінчення на 3—5-й стор.)

1—8 травня 2014 року2 №18—19 (700—701)

МАТЕРІАЛИ ЗВІТНИХ КОНФЕРЕНЦІЙ ТРУДОВОГО КОЛЕКТИВУ ДП НАЕК «ЕНЕРГОАТОМ» З ВИКОНАННЯ КОЛЕКТИВНОГО ДОГОВОРУ 
ТА ПЕРВИННОЇ ПРОФСПІЛКОВОЇ ОРГАНІЗАЦІЇ КОМПАНІЇ ЗА 2013 РІК 

СОЦІАЛЬНІ ПАРТНЕРИ ДП НАЕК «ЕНЕРГОАТОМ»:СОЦІАЛЬНІ ПАРТНЕРИ ДП НАЕК «ЕНЕРГОАТОМ»:
ОБ’ЄДНУЄ ВІДПОВІДАЛЬНІСТЬ ОБ’ЄДНУЄ ВІДПОВІДАЛЬНІСТЬ ЗАЗА ІНТЕРЕСИ КОМПАНІЇ ТА ЇЇ ПРАЦІВНИКІВІНТЕРЕСИ КОМПАНІЇ ТА ЇЇ ПРАЦІВНИКІВ



1—8 травня 2014 року 3№18—19 (700—701)

Кошти на покриття цього
дефіциту ми маємо віднайти
спільно. Наприклад, шляхом
економії на закупівлях. Як я
це бачу? Починати потрібно
із заявочної кампанії, коли
формується очікувана вар-
тість закупівлі. Вже попе-
редній аналіз показує, що в
багатьох випадках вона не
обґрунтована та завищена.
Це дозволяє провести кон-
курс і замовити продукцію,
роботи чи послуги формаль-
но начебто в рамках закону,
але в кінцевому підсумку —
утричі дорожче. До Ком-
панії сьогодні прикута увага
громадськості, ЗМІ, і кожне
повідомлення про зловжи-
вання чи прояви корупції
нами буде ретельно розгля-
нуто, проведено службове
розслідування з подальши-
ми кадровими рішеннями та
передачею матеріалів до
правоохоронних органів.

Крім того, склалася прак-
тика, коли конкурси прово-
дяться навіть у тих випадках,
коли існує законодавча мож-
ливість закупити напряму
(товари та послуги — 5 млн.
грн., роботи — 10 млн. грн.).
Така «перестраховка» знов
таки дорого коштує Ком-
панії, оскільки всім відомо,
що на практиці конкурс не
сприяє здешевленню заку-
півлі, а навпаки. Ми будемо
відслідковувати такі випадки
і примушувати кожного ке-
рівника реалізовувати відпо-
відні права і повноваження,
укладаючи прямі договори з
обґрунтованими ринковими
цінами. 

Виконання житлової
програми. На початок 2014
року на квартирному обліку
перебувало 4 765 працівни-
ків АЕС, що становить бли-
зько 14% від середньооблі-
кової чисельності штатних
працівників Компанії.

Порівнюючи минулий рік
з 2012-м, необхідно зазна-
чити, що відбулося значне
зниження фінансування жит-
лової програми. Був уведе-
ний в експлуатацію лише
один будинок у м. Кузне-
цовськ для працівників РАЕС.

Сподіваємося значно по-
ліпшити ситуацію у цьому
році. За умови ритмічного,
своєчасного і у повному об-
сязі фінансування, у 2014
році планується ввести в
експлуатацію три будинки:

ВП ЗАЕС — житловий
будинок №    155-А на 51 квар-
тиру загальною площею 
5 850 кв.м;

ВП РАЕС — житловий бу-
динок №    412/4 на 35 квартир
загальною площею 3 236
кв.м;

ВП ХАЕС — житловий бу-
динок №   505/1 на 108 квар-
тир загальною площею 7 439
кв.м.

Таким чином, це дозво-
лить значно зменшити чер-
говість наших працівників,
які потребують поліпшення
житлових умов.

Утримання соціальної
інфраструктури. Фактичні
витрати на утримання та
експлуатацію об’єктів жит-
лово-комунального та соці-
ально-культурного призна-
чення в 2013 році становили
172,5 млн. грн., що на 21,2
млн. грн., або на 14%, біль-
ше витрат за 2012 рік. 

Доходи від діяльності
об’єктів житлово-комуналь-
ного та соціально-культур-
ного призначення в 2013
році становили 33,6 млн. грн.,
що на 5,1 млн. грн. більше
порівняно з 2012 роком.

А взагалі, розміри затрат
на утримання соціально-ку-
льтурної сфери — це майже
стільки, скільки передбаче-
но тарифом на соціальний
розвиток, включаючи пільги
та відрахування профкому. 

Звертаю вашу увагу, що
витрати зросли на 21,2 млн.
грн., а доходи — всього на
5,1 млн. грн. При збереже-
ні таких темпів нам буде не 
по кишені така соціальна
інфраструктура. Зменшення
збитків шляхом надання
платних послуг за адекватні
ціни необхідно розвивати,
бо нарощування цих витрат
— це шлях до краху. 

Пенсійне забезпечен-
ня. Наприкінці 2013 року бу-
ло здійснено погашення за-
боргованості по одноразо-
вих грошових виплатах при
виході на пенсію працівни-
кам Компанії, виплата яким
була встановлена в 2012
році. 

Враховуючи фінансові
можливості, одноразові гро-
шові виплати при виході на
пенсію, призначені у 2013 ро-
ці, здійснено в розмірі 65%.
Виплата заборгованості у
розмірі 16 млн. грн. перед-
бачена у кошторисі витрат
на соціальний розвиток у
2014 році.

У 2013 році одноразову
виплату при виході на пен-
сію отримали 759 осіб на

загальну суму 47,3 млн. грн.
Крім того, витрати на випла-
ту і доставку пенсій у 2013
році становили 188,6 млн.
грн., що на 24 млн. грн. біль-
ше витрат у 2012 році.

У 2014 році нарахування
одноразових виплат при ви-
ході на пенсію здійснюється,
а джерела фінансування їх
будуть визначені за резуль-
татами діяльності у першо-
му півріччі. 

Пенсійне забезпечення
— це найбільш витратна
стаття пільг за Колективним
договором і водночас є най-
більш вразливою в умовах
обмежених фінансових мож-

ливостей. Зважаючи на це,
комісія по Колективному до-
говору розглядала можливос-
ті удосконалення Положення
про пенсії. Сподіваюся, що на
основі взаєморозуміння ми
знайдемо вихід. 

Оздоровлення праців-
ників Компанії. Санаторно-
курортним лікуванням, яке
здійснюється в рамках вико-
нання Колективного договору
Компанії, в 2013 році скорис-
талися майже 14 тис. пра-
цівників Компанії. Фінансу-
вання становило 79,9 млн.
грн., що на 0,9 млн. грн. бі-
льше, ніж у 2012 році. Також
у 2013 році було оздоровле-
но 4 765 дітей працівників
Компанії, на що витрачено
23,3 млн. грн. Тобто у минуло-
му році оздоровлення пер-
соналу відбулося на належно-
му рівні. Набагато складнішим
буде цей літній оздоровчий
період. Закликаю всіх членів
трудового колективу з розу-
мінням поставитися до змін 
і переорієнтації маршрутів
оздоровлення. Я знаю, що
профспілка активно і конст-
руктивно над цим працює.

У 2014 році санаторно-
курортним лікуванням вже
скористалися 1027 праців-
ників Компанії, на суму 7,8
млн. грн., і 18 дітей праців-
ників Компанії, на суму 0,2
млн. грн.

Стосовно оплати праці.
Це основне для нас питання.
Фактичний фонд оплати пра-
ці торік  становив 3 млрд.
755,5 грн., це на 13,4% біль-
ше, ніж у 2012 році. Зрос-
тання фактичного фонду оп-
лати праці та середньої
заробітної плати на досить
високому рівні стало можли-
вим завдяки збільшенню
обсягів видатків на оплату
праці в тарифах на елект-
ричну та теплову енергію.
Плановий фонд оплати пра-
ці в поточному році затверд-
жено в обсязі 3 млрд. 997,7
млн. грн., при цьому загаль-
ний обсяг видатків на оплату
праці у складі затверджених
тарифів на електричну та
теплову енергію збільше-
но на 6,8% порівняно з ми-
нулим роком. З 1 березня
2014 року підвищені оклади,
тарифні ставки працівникам
АЕС та «Атомремонтсер-
вісу» на 6,2%, збільшення
окладів і заробітної плати
для працівників інших відок-
ремлених підрозділів наразі
стримується у зв’язку з нап-
руженою ситуацією в країні і
введенням дуже жорсткої
економії видатків. 

Проблемні питання:
1. Дефіцитний кошторис

соціального розвитку на 2014
рік ставить під загрозу вико-
нання в цілому Колективно-
го договору у 2014 році.

2. Висока збитковість ут-
римання та експлуатації об’єк-
тів житлово-комунального і
соціально-культурного при-
значення, що перебувають
на балансі атомних елект-
ростанцій.

Висновки із соціаль-
них питань: 

1. Незважаючи на всі
труднощі минулого року,
адміністрація в цілому вико-
нала свої зобов’язання пе-
ред трудовим колективом.
Нами передбачені можливос-
ті і взяті відповідні зобов’я-
зання з погашення заборго-
ваності з пенсійних виплат. 

2. Попри те, що соціаль-
на складова у тарифі на
електроенергію у 2014 році
лише 210,2 млн. грн., ми зат-
вердили кошторис витрат

на 291,7 млн. грн., взявши
на себе зобов’язання від-
найти з інших джерел 81,5
млн. грн. для забезпечення
виконання зобов’язань за
Колективним договором.

3. Сьогодні від членів тру-
дового колективу залежить
не менше, ніж від адмініст-
рації, пошук шляхів змен-
шення збитковості нашої
дуже дорогої соціальної інф-
раструктури. Нам спільно
треба заробляти, розумно
обмежувати витрати та роз-
ставляти пріоритети. Я ж мо-
жу пообіцяти, що все, що у
містах буде зароблене на
об’єктах соціальної інфраст-
руктури, буде надано для
використання на місцях. Зак-
ликаю хазяйнувати економ-
но і ефективно. 

Детальніше про наші
внутрішні резерви. Ми не
будемо економити на за-
робітній платі, а будемо ста-
ратися, навпаки, її підвищува-
ти за тими зобов’язаннями,
які ми взяли на себе. Ми не
будемо економити на ядер-
ному паливі, у нас немає
таких можливостей, це жорст-
кий контракт і паливні про-
грами, які ми запланували
на цей рік. Компанія ніколи
не економила і не ухилялася
від сплати податків. 

У нас є стаття для зао-
щаджень. Наприклад, за ми-
нулий рік 4,3 млрд. грн. стано-
вила загальна сума закупівель
за товари, роботи, послуги,
причому на товари припало
2,5 млн. грн. Тобто на робо-
тах і послугах такі ж само у
нас джерела для економії,
якщо по-господарськи під-
ходити. У Компанії хибує дум-
ка, що у всьому тут вина ВП
«Атомкомплект». Так ось, із
цих 4,3 млрд, грн. через
«Атомкомплект» пройшло
тільки 1,4 млрд. грн. Решта
все — через АЕС та інші ві-
докремлені підрозділи. Як-
що ми не будемо закуповува-
ти за подвійними-потрійними
цінами, ми, як мінімум, 2 млрд.
грн. заробимо додаткових
ресурсів. Для того щоб ми
могли покрити не тільки
соціальні дефіцити фінансу-
вання, а й хронічну нестачу
коштів для виробничої про-
грами, капітального будів-
ництва житлового будів-
ництва та багато іншого. 

Наступного тижня я буду
підбивати попередні підсум-
ки виконання наказу №   234
за уже укладеними контрак-
тами, стосовно яких іде уже
дуже багато сигналів від
правоохоронних органів про
те, що це фірми з ознаками
фіктивності або людей від
недавньої влади, і ціна там
завищена була в рази. Я бу-
ду розбиратися з усіма вип-
латами зайвих коштів. Буде
розслідування, кадрове рі-
шення, передача матеріа-
лів у правоохоронні органи
(схвальні вигуки у залі). В
сьогоднішніх умовах доко-
рінних змін в українському
суспільстві нам треба забез-
печити не тільки виживання
нашої Компанії, ми собі про-
сто не можемо дозволити
жити по-старому.

Плани роботи ДП НАЕК
«Енергоатом» на 2014 рік:

1. Виробництво 83,4
млрд. кВт/год електроенергії
відповідно до затверджено-
го 31.03.2014 «Прогнозного
балансу електроенергії ОЕС
України на 2014 рік» при без-
умовному забезпеченні без-
пеки атомних електростанцій.

2. Виконання запланова-
них на 2014 рік заходів Ком-

плексної (зведеної) програ-
ми підвищення рівня безпе-
ки атомних електростанцій.

3. Здійснення заходів з
продовження терміну екс-
плуатації енергоблоків №  2
Южно-Української АЕС та
енергоблоків №   1, 2 Запорі-
зької АЕС.

4. Реконструкція відкри-
тих розподільних споруд
750 кВ Рівненської і Хме-
льницької АЕС та розширен-
ня ВРС 750 кВ Запорізької
АЕС. 

5. Реконструкція систе-
ми технічного водопоста-
чання Южно-Української АЕС.

6. Виконання запланова-
них на 2014 рік робіт з про-
ектування та будівництва
ЦСВЯП.

7. Спорудження комп-
лексів з переробки твердих
радіоактивних відходів.

8. Будівництво «Навча-
льно-тренувального центру.
Корпус «Г». 

Складний фінансовий
стан Компанії, велика кіль-
кість технічних завдань з
підвищення безпеки, про-
довження ресурсу тощо, які
потребують додаткового фі-
нансування, навряд чи да-
дуть нам змогу розв’язати

весь комплекс соціальних
проблем. Але є надія, що
кожен з вас, членів трудово-
го колективу, не залишиться
байдужим і залучиться до
процесу боротьби за змен-
шення вартості закупівель
на власному підприємстві. В
нас уже працює так звана
скринька довіри, і кожне з
ваших повідомлень про злов-
живання буде розглянуто.
За результатами розсліду-
вань обов’язково вживати-
муться заходи. 

Упевнений, якщо ми змо-
жемо покращити процес
державних закупівель, це
дозволить нам не лише пе-
рекрити дефіцити з фінансу-
вання соціальних програм, а
й знайти кошти для підви-
щення соціальних стандар-
тів. Адже соціальна політика
Компанії завше посідатиме
чільне місце в пріоритетних
напрямах розвитку «Енер-
гоатома» спільно з проф-
спілковим комітетом.

ПРИНЦИПИ ДІАЛОГУ,
СПІВРОБІТНИЦТВА 

ДИКТУЄ РЕАЛЬНІСТЬ
(Із співдоповіді голо-

ви профкому первинної
профспілкової організації
ДП НАЕК «Енергоатом»
Олексія ЛИЧА):

— Наша вина як соціаль-
них партнерів теж є у тому,
що якісь питання не вирішу-
валися. І, зрозуміло, що від-
сутність певного суттєвого,
нормального діалогу за всією
вертикаллю влади була при-
чиною того, що у нас не було
стабільної роботи і партнер-

ських відносин протягом
попереднього періоду. Пів-
тора року ми були ізольовані
від співпраці на рівні Каб-
міну, Міненерговугілля. Ми
жодного разу не бачилися з
міністром, незважаючи на
те, що такі зустрічі заздале-
гідь організовувалися на на-
шу вимогу, але в останній
момент міністр знаходив
якісь причини, що не дозво-
ляли йому бути присутнім.
Зрозуміла нерішучість та не-
визначеність недавнього ке-
рівництва Компанії. Бо при-
ставка в.о. не дозволяє роз-
робляти перспективні плани,
брати на себе певну відпові-
дальність. Ми перебували у
ситуації постійного цейтноту
і в прийняті спільних рішень.
З великими потугами ми
розпочали минулий рік, так
само його практично і за-
вершили. Водночас хотів би
подякувати працівникам фі-
нансової служби Компанії за
їх колосальну роботу напри-
кінці 2013 року, що дозволило
нам виконати зобов’язання з
відрахування профспілково-
му комітету, частково з фінан-
сування пенсіонерських вип-
лат. Цього джерела, на жаль,
у 2014 році у нас уже немає,

але сподіваюся, що будуть
винайдені можливості для
того, щоб здійснити вико-
нання Колективного догово-
ру у повному обсязі. 

Як сказав президент
«Енергоатома», у нас є за-
боргованість з погашення
одноразових виплат пенсіо-
нерам у розмірі 16 млрд.
грн., а також із забезпечен-
ня у повному обсязі оздо-
ровлення наших працівни-
ків, їх санаторно-курортного
лікування. Торік ми значно
підняли планку оздоровлен-
ня, найперше — дітей, і не
тільки. Вибрали ті профільні
заклади, які відповідали ви-
могам наших працівників.
Щодо дітей, через анексію
Криму, ми тепер втратили
там популярні оздоровниці.
Тому триває напрацювання
у цьому напрямі, частко-
во знайшли заміну, але на
всьому морському узбереж-
жі, окрім Крима, не готові
такі заклади прийняти, на-
самперед, дітей на тому рів-
ні, на якому ми вимагаємо.
Є у певних оздоровницях
відповідні ліцензії, дозволи
на роботу з дітьми, але ми
не можемо укласти з ними
договір, бо йдеться про без-
пеку дітей і якість їхнього
відпочинку. Ми звернули
увагу на Скадовськ. Знай-
шли прекрасний санаторій,
який підходить для наших
працівників, це «Сонячна
долина», значно збільши-
ли сюди кількість путівок, і
вони мають достатній по-
пит. Відпрацювали всі пи-
тання по «Трускавцю» з
надання санаторно-курорт-
них послуг, по санаторію
«Молдова», що значно роз-
ширив свої послуги. Спо-
діваюся, найближчим часом
питання про оздоровлення
дітей та дорослих будуть
вирішені. 

Вірю, що проблеми, які
були у попередні періоди,
найперше, пов’язані з від-
сутністю постійного дійо-
вого соціального діалогу,
тепер будуть закінчувати-
ся прийняттям позитивно-
го спільного рішення сто-
совно трудового колективу
«Енергоатома», Компанії,
яка є рушійною силою роз-
витку економіки в нашій
країні.

МАТЕРІАЛИ ЗВІТНИХ КОНФЕРЕНЦІЙ ТРУДОВОГО КОЛЕКТИВУ ДП НАЕК «ЕНЕРГОАТОМ» З ВИКОНАННЯ КОЛЕКТИВНОГО ДОГОВОРУ 
ТА ПЕРВИННОЇ ПРОФСПІЛКОВОЇ ОРГАНІЗАЦІЇ КОМПАНІЇ ЗА 2013 РІК 
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ВВАЖАТИ ІЗ 222
ЗОБОВ’ЯЗАНЬ 

КОЛЕКТИВНОГО 
ДОГОВОРУ 

НЕВИКОНАНИМ ОДИН 
І ЧАСТКОВО 

ВИКОНАНИМИ 
ВІСІМ ПУНКТІВ

(Із доповіді заступни-
ка виконавчого директо-
ра з кадрів, праці та соці-
альних питань ДП НАЕК
«Енергоатом» Владислава
ЯНІШЕВСЬКОГО):

— Повідомляю про част-
ково виконані або невиконані
пункти Колективного дого-
вору ДП НАЕК «Енергоатом»
за 2013 рік.

Отже, розділ IV. «Оплата
та нормування праці». Пункт
4.1. «Забезпечувати щоріч-
не підвищення рівня серед-
ньої заробітної плати не
менше розміру, передбаче-
ного Генеральною та Га-
лузевою угодами». Цей пункт
виконано частково. Як відо-

мо, середня заробітна пла-
та за 2013 рік порівняно з
2012-м була підвищена на
13,5%.

Пункт 4.3. виконано част-
ково. І це пов’язано зі змі-
ною величини мінімальної
заробітної плати на держав-
ному рівні. Надалі при зміні
величини мінімальної заро-
бітної плати на державному
рівні проводити перераху-
нок встановленого розміру
мінімальної тарифної ставки
(окладу) персоналу ДП НАЕК
«Енергоатом» у межах зат-
вердженого фонду оплати
праці на поточний рік.

Пункт 4.32. цього розді-
лу стосується одноразових
грошових виплат працівни-
кам, звільненим з ДП НАЕК
«Енергоатом» у зв’язку з ви-
ходом на пенсію. Президент
«Енергоатома» у своїй допо-
віді прокоментував цей
пункт: Компанія змогла на
65% погасити такі зобов’я-
зання перед працівниками,
а решта 35%, це приблизно
16 млн. грн., заплановані у
кошторисі на 2014 рік.

Розділ V. «Охорона пра-
ці». Пункт 5.2. «3абезпечити
фінансування витрат на охо-
рону праці (згідно з Пере-

ліком, затвердженим Пос-
тановою КМУ від 27.06.2003
№   994) у відокремлених під-
розділах, де існують шкідли-
ві та небезпечні виробничі
фактори, у розмірі не менше
7,0% від фонду оплати праці
ДП НАЕК «Енергоатом» за
попередній рік. У інших ві-
докремлених підрозділах у
розмірах, передбачених за-
конодавством України». З
відомих причин ми знаємо,
що фінансові витрати на
охорону праці були менше
7% від фонду оплати праці.

Пункт 5.3. «Щорічно служ-
бами охорони праці спільно
з профспілковими комітета-
ми відокремлених підрозді-
лів розробляти «Комплекс-
ні заходи щодо досягнення
встановлених нормативів
безпеки, гігієни праці і ви-
робничого середовища, під-
вищення наявного рівня охо-
рони праці, попередження
випадків виробничого трав-
матизму, професійних зах-
ворювань і аварій», що пе-
редбачають перелік заходів
(згідно з пунктами 1, 2 Пере-
ліку, затвердженого Пос-
тановою КМУ від 27.06.2003
№   994), терміни виконання,
джерела фінансування, вар-
тість робіт і осіб, відпові-
дальних за виконання»…
Доповім, що на 2013 рік
Компанією було запланова-
но виконання 252 комплек-
сних заходів з охорони праці
вартістю 30 670 тис. грн.
Фактично виконано 178 за-
ходів (70,6 % від запланова-
ної кількості заходів) вартіс-
тю майже 26 034 тис. грн.
(84,9 % від запланованої вар-
тості робіт).

Далі. Розділ VI. «Охорона
здоров’я». Пункт 6.10. «За ра-
хунок коштів Компанії про-
вести поетапне (відповідно
до фінансових можливостей)
переоснащення сучасною лі-
кувально-діагностичною апа-
ратурою, реактивами, іншим
медичним обладнанням здо-
ровпунктів та профілакторіїв
відокремлених підрозділів
АЕС та постійно підтримува-
ти наявність медикаментів
для надання першої медич-
ної допомоги працівникам
змін та їх резерву на випа-
док аварійних ситуацій». Це
зауваження від Южно-Ук-
раїнської АЕС виконано част-
ково, а саме: лікувально-
діагностична апаратура не
закуповувалась у зв’язку з
відсутністю фінансування.

Пункт 7.11 цього ж розді-
лу. «Здійснювати щомісячні
доплати працівникам, зві-
льненим з ДП НАЕК «Енер-
гоатом», згідно із затверд-
женим положенням «Про
щомісячну доплату до дер-
жавної пенсії і одноразову
грошову виплату працівни-
кам, звільненим з ДП НАЕК
«Енергоатом» та його проф-
спілкових органів у зв’язку з
виходом на пенсію за віком,

або по інвалідності». Як відо-
мо, Компанія припинила такі
виплати у зв’язку з тим, що
існують нормативні акти у
державі, які забороняють їй
це здійснювати.

Розділ VIII. «Житлово-
побутове обслуговування».
Пункт 8.1. «Обсяги введення
житла в розрізі міст-супут-
ників АЕС встановлювати на
підставі реальних джерел
фінансування у межах зат-
верджених лімітів фінансу-
вання виробничої програми
ДП НАЕК «Енергоатом» на
запланований рік за погод-
женням з профспілковим ко-
мітетом Компанії». Прези-
дент ДП НАЕК «Енергоатом»
у своїй доповіді прокоменту-
вав обсяги фінансування у
2013 році на такі цілі.

Взагалі, із 222 пунктів Ко-
лективного договору ДП
НАЕК «Енергоатом» вважа-
ються у 2013 році невикона-
ним пункт 7.11. і виконани-
ми частково вісім пунктів.

СПІЛЬНІ РІШЕННЯ — ЦЕ
ВІДПОВІДАЛЬНІСТЬ 

СТОРІН КОЛЕКТИВНОГО
ДОГОВОРУ

(Із доповіді голови
профкому ППО ДП НАЕК
«Енергоатом» Олексія ЛИ-
ЧА про «Затвердження спі-
льних рішень представни-
ка власника та профспілко-
вого комітету, прийнятих
протягом 2013 року…»):

— Протягом минулого
року згідно з вашим дору-
ченням приймалися рішення
профспілкового комітету,
сторін Колективного дого-
вору про врегулювання дея-
ких питань колдоговору.
Хотів би, щоб на конферен-
ції ми погодили з вами спі-
льні рішення, щоб вони ста-
ли невід’ємною частиною
колдоговору. 

Спільне рішення від 26
березня 2013 року «Про
продовження дії спільного
рішення про оздоровлення у
санаторії «Прикарпаття». Цей
заклад належить до ПрАТ
«Атомпрофоздоровниця»,
60% акцій якого належать
Атомпрофспілці України, ми
всіляко пробували утримати
його на плаву, купували туди
путівки. Але через невели-
кий попит на цей санаторій,
бо він не зовсім відпові-
дає профільним вимогам,
ми встановлювали часткову
оплату у розмірі 10%, неза-
лежно від частоти користу-
вання пільговими путівками.
Таке спільне рішення при-
ймалося. 

Далі. Спільне рішення
від 16 травня 2013 року «Про
внесення змін до додатків
до Колективного договору
ДП НАЕК «Енергоатом». Пункт
2.1. Положення про вста-
новлення доплати за сумі-
щення професій, посад, за
розширену зону обслугову-
вання… викласти у такій ре-
дакції: «Всі види доплат (су-
міщення професій, посад),
розширена зона обслугову-
вання або збільшений обсяг
робіт, за виконання обов’яз-
ків тимчасово відсутнього
працівника, встановлюється
в межах одного відокремле-
ного підрозділу, за згодою
працівника протягом вста-
новленої законодавством
тривалості робочого дня
(зміни), якщо це економічно
доцільно і не веде до погір-
шення якості робіт, що викону-
ються». Практично вносились
такі зміни, що їх вимагають
чинні в Україні нормативні до-
кументи, згідно з цим спіль-
ним рішенням. Вони обгово-
рювалися на засіданні про-
фкому і були прийняті разом

з адміністрацією. Ці всі рі-
шення спрямовувалися на
уточнення деяких положень
Колективного договору. 

Неодноразово порушу-
валося на наших конферен-
ціях питання, що актуалізо-
вано у спільному рішенні від
24 травня 2013 року «Про
встановлення зобов’язань з
відшкодування шкоди, запо-
діяної життю, здоров’ю, пра-
цездатності персоналу, який
входить до складу аварійних
груп та бригад ДП НАЕК
«Енергоатом». У ньому виз-
начено, що Компанія бере
зобов’язання з відшкоду-
вання шкоди, завданої жит-
тю та здоров’ю персоналу,
який входить до складу ава-
рійних груп та бригад, запо-
діяних ним під час ліквідації
аварії або надзвичайної си-
туації в таких розмірах: 100
тис. грн. — у разі смерті по-
терпілого працівника ава-
рійної групи чи бригади його
спадкоємцям; 100 тис. грн.
— при встановленні потерпі-
лому працівнику інвалідності
1 групи; 80 тис. грн. — при
встановленні потерпілому
інвалідності 2 групи; 60 тис.
грн. — якщо 3 група; 200 грн.
— за кожну добу непрацез-
датності у разі настання тим-
часової втрати працездат-
ності, але не більше 50 тис.
грн. за весь період тимчасо-
вої непрацездатності. Таким
шляхом ми виконали ті дору-
чення, які у нас існували за
попередній період і озвучу-
валися на конференціях. 

Решту спільних рішень
ми повинні погодити, щоб
вони уже в 2014 році були
додані до Колективного до-
говору.

Наступне питання по-
рядку денного щодо про-
лонгації колдоговору. Не бу-
ду довго зупинятися на всіх
його перипетіях. Ви знаєте,
що, починаючи з жовтня
2013 року, ми вели з адмі-
ністрацією переговори про
продовження дії або про-
лонгації Колективного дого-
вору на 2014 рік. На жаль,
ми не змогли домовитися з
цього питання, бо адмініст-
рацією висувалися і свої
пропозиції, на яких умовах
вона готова була продовжи-
ти дію колдоговору. Ми їх
розглядали і на профспілко-
вому комітеті, і у трудових
колективах Компанії. 17 бе-
резня 2014 року було при-
йнято спільне рішення сторо-
нами Колективного догово-
ру №    1476 «Про здійснення
пролонгації на 2014 рік Ко-
лективного договору ДП
НАЕК «Енергоатом», укладе-
ного на 2012—2013 роки». Є
пропозиція делегатів кон-
ференції погодити спільне
рішення, яке буде невід’єм-
ною частиною нашого кол-
договору. А далі ми повинні
приступити негайно до роз-
робки Колективного догово-
ру на 2015 рік. 

Запитання із зали до
Олексія ЛИЧА і відповідь:

— Стосовно централі-
зованих закупок ДП НАЕК
«Енергоатом» у 2014—2015
роках, а саме: придбання
діагностичної апаратури
для ВП ЮУАЕС, прохання
включити у цей пункт і За-
порізьку АЕС з аналогіч-
ною метою.

— З президентом Ком-
панії ми переговорили щодо
цього пункту і вирішили, що
він потребує опрацювання.
Актуальним, найперше, є
зараз питання про придбан-
ня автобусів для перевезен-
ня робочих змін, бо це сто-
сується всіх майданчиків АЕС.

КОНСТРУКТИВНІ  
ПРОПОЗИЦІЇ 

І  ПЕРЕКОНЛИВІ 
АРГУМЕНТИ  

ВІД ПРОФЛІДЕРА
(Із виступу заступника

голови профкому ВП «За-
порізька АЕС» Івана ЗДРАВ-
ЧЕВА):

— Хочу попросити деле-
гатів, щоб ми включили в
постанову нашої конферен-
ції такі питання. Незважаючи
на складну ситуацію в країні
пропоную від імені конфе-
ренції доручити президенту
Компанії зробити все необ-
хідне для того, щоб на всі
керівні посади — на прези-
дента ДП НАЕК «Енерго-
атом», віце-президента, ге-
неральних директорів та
головних інженерів ВП АЕС
призначалися спеціалісти,
які мають певний стаж робо-
ти в атомній енергетиці і
досвід роботи з персона-
лом. 

Користуючись нагодою,
ще хочу виокремити про-
блему найбільшої у Європі
атомної станції — житлову.
Ми зверталися з цього при-
воду і раніше, але тепер ак-
центую увагу делегатів на ті
роботи, що будуть проводи-
тися з продовження термінів
експлуатації блоків на ЗАЕС,
які пов’язані з добудовою
корпусу «Г»… Сюди залуча-
тимуться і персонал підряд-
них організацій, спеціалісти
з інших атомних станцій. Ми
їх повинні кудись поселяти,
місць у гуртожитках немає.
Просимо виділити, може, ці-

льове фінансування на до-
будову двох під’їздів «малосі-
мейок» і будинків-довгобудів
під будівельними номерами
155 і 91. Ці об’єкти вже почи-
нають руйнуватися, потріб-
но небагато коштів, щоб за-
вершити їх будівництво. І це
б нас урятувало.

Коментар Юрія НЕДАШ-
КОВСЬКОГО: 

— Стосовно введення
додаткового житла у вигляді
гуртожитків, пропоную цю
тему обговорити окремо,
включно із ЗАЕС. Під час
моїх планових робочих поїз-
док на всі станційні май-
данчики одне із соціальних
питань, яке обов’язково розг-
лядатиметься — це житло. Я
уже сказав у своїй доповіді,
що вся економія, яку ми
отримаємо у цьому році від
сумлінної роботи з управ-
ління різними витратами,
залишиться на місцях і буде
використана так, як колек-
тиви вирішать з керівницт-
вом відокремлених підроз-
ділів. 

Про формування кадро-
вого резерву — це завдання
як обов’язкове поставлено у
перші ж дні мого повернен-
ня на посаду президента
Компанії. Актуальна ця про-
грама у плані підготовки
резерву оперативного пер-
соналу, ліцензованого, ад-
міністративного, експлуа-
туючого, ремонтного. На
рівні начальників цехів вона
дуже гарно виконується, тут
немає питань. А на рівні ке-
рівних посад, ви правильно
сказали, у нас тут «випалене
поле». Скажімо, під час поїзд-
ки на ХАЕС чув тут багато
про їхні проблеми, досяг-
нення, але ніхто із керівників
не сказав, що він на своє
місце підготував гідну зміну.
Я дав доручення організува-
ти кадровий резерв, почи-
наючи з президента Ком-
панії і закінчуючи усіма тими
посадами, про які говорило-
ся. Це найближче завдання і
ми сформуємо, так би мови-
ти, кадровий запас міцності.
Роботу керівників буду оці-
нювати не тільки за вироб-
ничі чи фінансові показники,
а й за тим, яку він підготував
собі заміну. Дякую за це за-
питання.

Олексій ЛИЧ:
— Ми розуміємо, чому

Іван Іванович ставив таке
запитання. Торік було випуще-
но екстрений наказ Міненер-
говугілля стосовно кваліфіка-
ційних вимог, які висуваються
для працівників атомної енер-
гетики. І там значно спроще-
на у цьому плані процедура,
що загрожує безпечній атом-
ній діяльності і розвитку. 

Юрій НЕДАШКОВСЬ-
КИЙ:

— Хочу зазначити, що
коли Держатомрегулювання
почало розробляти з цією
метою такі запобіжні норма-
тивні документи, закони і
підзаконні акти, «Енергоа-
том» на чолі з президентом
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Компанії підтримали най-
жорсткіші кваліфікаційні ви-
моги. Ми не боїмося цього,
починаючи з робочої посади
на АЕС, коли приходимо піс-
ля інституту. Ми все життя
здаємо екзамени, атестує-
мося. А ось люди, які випад-
ково до нас потрапляють з
політичних мотивів, вони са-
хаються таких жорстких пра-
вил. Але мало підходити
певній посаді, «відбараба-
нити» усі екзаменаційні пи-
тання, треба мати ще й від-
повідні психо-фізіологічні
класифікації, належне здо-
ров’я, щоб тягнути цей ван-
таж відповідальності… Це
все будемо враховувати.

Відповіді Юрія НЕДАШ-
КОВСЬКОГО на письмові
запитання:

Пропонуємо записати
у спільне рішення, щоб
поставки спецодягу і ЗІЗ
повернути відокремле-
ним підрозділам. Бо, як
показала практика (пілот-
ний проект), на ЮУАЕС у
2011 році щодо вдоскона-
лення схеми централізо-
ваних закупівель засобів
індивідуального захисту

тощо, вона себе виправ-
дала. Сьогодні знову такі
закупки здійснюються че-
рез ВП «Атомкомплект»,
знову виникли ті самі про-
блеми — на один зріст і
одного розміру купували-
ся робочі спецкомплекти.
Де ж тут охорона праці і
техніка безпеки?

— Я це питання хочу вив-
чити, бо центральна дирек-
ція має іншу думку, кажуть,
що все навпаки. Поставка
спецодягу, ЗІЗ — це тільки
3% від усієї проблеми за-
купівель. Ми завершимо ту
реорганізацію, яка зараз ве-
деться, розслідування із за-
купівлі послуг, робіт і товар-
но-матеріальних цінностей. І
тоді вернемося в цілому до
системи закупівель. Від АЕС
надходять пропозиції стосов-
но її серйозного перегляду. У
зведеній річній заявці, нап-
риклад, є багато надуманих
речей, які повинні закупову-
вати за своєю специфікою
власне відокремлені підроз-
діли, а вони поставляються
централізовано. Обіцяю, що
ми розглянемо і запропо-
новане вами питання, воно
часткове і не треба його за-
раз включати у рішення, бо
воно не покриває усієї про-
блематики.

— Як складається си-
туація із забезпеченням
АЕС ядерним паливом? Я
вже дещо відповів на це у
доповіді. Поки що, колеги,
цей процес іде за графіком
(постукав рукою по столу),
ми робимо все для того,
щоб не збурити наших ро-
сійських партнерів. Відомо,
що у ЗМІ пройшли досить
різкі повідомлення про те,
що ми відмовляємося від
російських послуг і пере-
ходимо на інші. Хочу вас
запевнити, що ми працюємо
виключно в рамках тих конт-
рактів, які були укладені з
нашими постачальниками
ядерного палива — з ТВЕЛом
у 2010 році, і з американ-
ською компанією «Вестінг-
гаус» у 2008-му. Жодних
проблем по цих контрактах 
я не бачу. У доповіді вже
йшлося, що у нас успішно за
квітень відбулося постачан-
ня з Росії свіжого ядерного
палива на Запорізьку АЕС і
вивезення відпрацьованого
— з Хмельницької АЕС.

— Стосовно підвищен-
ня тарифних ставок і по-
садових окладів. Поточна
премія за лютий промис-
ловому та непромислово-
му персоналу була випла-
чена у різних відсотках.
Просимо віднайти можли-
вість повернути практику
нарахування поточної пре-
мії. 

Ще запитання про по-
гашення заборгованості з
одноразових виплат лю-
дям, які звільнилися у 2013
році. З пролонгацією кол-
договору на 2014 рік, як ці
виплати будуть виплачу-
ватися?

— Ми будемо спільно
працювати над тим, щоб
вишукати джерела і все те,
що ми пролонгували у колдо-
говорі, програму соціального
розвитку, яку ми затвердили,
щоб повністю профінансува-
ти, на 100%. Якщо ми знайде-
мо додаткові ресурси, разом
попрацювавши над економі-
єю наших витрат, я уже по-
обіцяв, що спільно з проф-
спілковим комітетом, за ва-
шими дорученнями, ми їх
розподілимо і на програму
виробничого розвитку, і на фі-
нансування соціальної скла-
дової, і, дасть Бог, на підви-

щення заробітної плати. Нам
треба над цим попрацюва-
ти. 

У нас є ще й інша про-
блема, коли запрацюють
механізми нового закону
про реформування ринку
електричної енергії, ми по-
винні зробитися із Компанії,
яка сьогодні тільки здійснює
закупівлю палива, облад-
нання, матеріалів тощо, Ком-
панією, яка уміло продає
електроенергією. Ми ж нею
не торгуємо, а щоранку на
оперативних нарадах узнає-
мо, скільки нам нарахували,
скільки у нас забрав Енер-
горинок і таке інше. Нам до
цього теж треба готуватися.
Я бачу майбутнє нашої Ком-
панії не в тому, що ми буде-
мо ходити з простягнутою
рукою до НКРЕ і там обґрун-
товуватимемо свої затрати,
а навчимося достойно пра-
цювати на ринку електрое-
нергії, конкурувати з тими
компаніями, які на сьогодні
мають набагато гірше об-
ладнання, як теплові станції
й інші. Де менш кваліфікова-
ний оперативний персонал,
але набагато краще підго-
товлено комерсантів-ме-
неджерів, які уміють прода-
вати електричну енергію. Це
теж один із напрямів, над
яким сьогодні наша Ком-
панія повинна працювати,
щоб стати дуже сильним
конкурентом на енергорин-
ку, найкращим торговцем
електроенергії. 

Є НАГАЛЬНА ПОТРЕБА 
В УДОСКОНАЛЕННІ 

ПРОФСПІЛКОВОЇ 
ДІЯЛЬНОСТІ І ФЕДЕРАЦІЇ

ПРОФЕСІЙНИХ СПІЛОК
УКРАЇНИ ЗАГАЛОМ
Після визначеної регла-

ментом перерви відбулася
звітна профспілкова конфе-
ренція первинної профспіл-
кової організації ДП НАЕК
«Енергоатом» за участю, це
вже усталена практика, тих
же делегатів, присутніх у за-
лі.

У своїй доповіді на кон-
ференції голова профкому
ППО Компанії Олексій Лич
докладніше поінформував
про роботу профспілкового
комітету впродовж 2013 ро-
ку, складного за новими
викликами і владними пер-
турбаціями. Наголосив, що
сьогодення потребує більш
якісної підготовки профспіл-
кових працівників, активістів
за всіма напрямами про-
фроботи, центр ваги якої
має зміститися у трудові ко-
лективи. Зауважив, що час
вимагає істотних змін, мо-
дернізації і в діяльності зага-
лом Федерації профспілок
України. «Коли ми говоримо
про Генеральну угоду, то
протягом п’яти років її фак-
тично немає, це вже просто
декларація. На її основі ба-
зувалися галузеві угоди,
розроблялися колективні
договори, а тепер ця верти-
каль геть розірвана. Поки
ФПУ не доб’ється того, щоб
суб’єктами укладання Гене-
ральної угоди були профспіл-
ки й уряд країни (а сьогодні її
підписантами є Кабмін, ФПУ і
роботодавці, останні бло-
кують зростання основних
державних соцстандартів і
гарантій), доти ми не мати-
мемо документа, що має
силу закону стосовно врегу-
лювання, найперше, спра-
ведливої оплати праці тру-
дящих в Україні».

Олексій Лич висловив
сподівання, що зі змінами на
краще ситуації в цілому в
країні, зміцнюючи і збері-
гаючи єдність і солідарність
профспілкових лав, «ми змо-
жемо більш дійово працюва-
ти і надавати допомогу не
тільки нашим працівникам, а
й керівництву Компанії у ви-
рішенні проблемних питань,
які постають перед атомною
енергетикою держави».

Із запитань на конфе-
ренції:

Голова профкому ВП
«Хмельницька АЕС» Ми-
хайло Гук:

— Просив би включити в
постанову конференції пи-
тання, яке на сьогодні не
врегульовується. У цьому
році я перебував, так би
мовити, у статусі криміналь-

ного злочинця за несвоєчас-
ну виплату заробітної пла-
ти працівникам спортивного
комплексу та КДСШ первин-
ної профспілкової організа-
ції ХАЕС. Колись, це було 10
чи 12 років тому, не радили
мені ці об’єкти брати під
опіку ППО, а передати у
комунальну власність Не-
тішина. Ми забрали їх, відто-
ді ми маємо чим пишати-
ся. До речі: 11 заслужених
майстрів спорту України під-
готовлено на підприємствах
«Енергоатома». Це — Си-
доренка на ЗАЕС, а решту —
всі наші. І як контраст — оцей
залишковий принцип фінан-
сування заробітної плати
працівникам нашої фізкуль-
турно-спортивної сфери. 

Олексій ЛИЧ:
— Ми підписали з прези-

дентом Компанії спільне 
рішення про перенесення
статті на утримання на від-
рахування профспілковому
комітету. Тому тепер ми бу-

демо контролювати відраху-
вання з урахуванням того,
що було сказано. 

Леонід ВОЛКОВ, голо-
во організації молоді ХАЕС: 

— У мене є пропозиція у
п.4 постанови додати як
пріоритетний напрям робо-
ти профспілкового коміте-
ту «роботу з молоддю». Ми
сьогодні неодноразово чули
від президента Компанії про
те, що він хоче долучати до
кадрового резерву саме
молодих працівників. Але це
не тільки проведення кон-
курсів профмайстерності,
наукових доповідей тощо. Ці
напрями у нас поставлені
добре, є положення, згідно з
якими вони проводяться, у
цьому проблем немає. 

На деяких проммайдан-
чиках не виконується По-
ложення про Організацію
молоді Атомпроспілки, згід-
но з яким вони працюють.
Не проводяться у рамках
Компанії конференції. Га-
даю, молодим працівни-
кам було б так само цікаво
поспілкуватися з керівницт-
вом конкретної станції, Ком-
панії, розповісти про про-
блеми молодих працівників. 

Олексій ЛИЧ:
Гадаю, що зараз немає

такої потреби включати це у
рішення конференції. Ор-
ганізація молоді — це члени
трудових колективів. І все
те, що робилося з виконання
колдоговору, в тому числі
стосується і молоді. А те, що
не проводяться конферен-
ції, то ви самі і голови проф-
спілкових комітетів повинні
регулювати питання щодо
періодичності проведення
таких молодіжних зібрань.
Ви є членами наших проф-

спілкових організацій і входи-
те до складу профспілкових
комітетів своїх відокремле-
них підрозділів, тож і ставте
там питання. Є ж постанова,
щоб проводити молодіжні
профконференції за тиж-
день до профспілкових. Згід-
но з регламентом і положен-
ням, яке ви розробили. Я
приїду на вашу конферен-
цію. Якщо покличете. 

Письмове запитання на-
дійшло від делегатів ВП
ЗАЕС про проведення се-
мінару-навчання ім. Н. Ско-
рих. Відповідає Валерій
МАТОВ:

— Позиція Атомпрофс-
пілки у цьому питанні одноз-
начна — не повинно бути
навчання разового. Проф-
бюджетом передбачено сис-
темне навчання, низка на-
ших організацій в останній
період уже провела «Трудові
школи». Протягом багатьох
років ми практикували, як
завершальний етап, семінар

на базі пансіонату «Гілея». З
певних причин було прийня-
то рішення Президією ЦК і
профкомом Компанії і семі-
нар минулого року не було
проведено. Така форма нав-
чання прийнятна, це і як
своєрідне заохочення про-
фактиву було. Але давайте
чесно подивимося один од-
ному в вічі. Хто приїжджає на
цей семінар і з якою метою?
Людей насилу заганяємо на
тематичні семінари, з півдня
на заняттях одиниці. Якщо
проводити навчання, то на їх
базі маємо отримати необ-
хідні знання. Послухали лек-
торів, провели семінарські
заняття, круглі столи, тоді 
є сенс проводити. А так
складається враження, що
корисний захід суто для «га-
лочки» організовується. 

***
З обговорених питань на

звітних конференціях бу-
ло ухвалено відповідні пос-
танови, що надруковані в
«Атомнику України» №    16 за
цей рік.

Профспілки 
проти нетипової
зайнятості

22—24 квітня у Києві
відбувся семінар, ор-
ганізований Фондом
ім. Фрідріха Еберта,
присвячений ризикам
нетипових форм зай-
нятості для працівників
енергетичної галузі та
засадам їх правового
регулювання. Участь у
семінарі взяли пред-
ставники Профспілки
працівників атомної
енергетики та промис-
ловості України, Проф-
спілки працівників енер-
гетики та електротех-
нічної промисловості
України, а також їхні
колеги з Незалежної
профспілки Білорусі.

«Це вже не перший
семінар з циклу освітніх
заходів, що увійшли до
навчальної програми для
профспілок на цей рік,
організованих за нашою
заявкою Фондом ім. Фрід-
ріха Еберта, — розповів
заступник Голови Атомп-
рофспілки Павло Пруд-
ніков. — Найголовнішим
завданням цього семіна-
ру було ознайомлення
профспілковців з існую-
чими на сьогодні форма-
ми нестійкої та атипової
зайнятості (аутстаффінг,
аутсорсинг, неповний ро-
бочий час тощо), які зу-
мовлюють обґрунтовану
стурбованість у праців-
ників та профспілкових
організацій. Нестійка зай-
нятість набуває незлічен-
них форм, і завдання
профспілкових фахівців
знати їх і бути спромож-
ними захистити інтереси
працівників чи у крайньо-
му разі мінімізувати для
них негативні наслідки
такої зайнятості». 

Цього разу участь у
семінарі брали профс-
пілкові фахівці з первин-
них профспілкових орга-
нізацій Рівненської АЕС,
Чорнобильської АЕС, Хме-
льницької АЕС і ПАТ «Київ-
ський інститут «Енергоп-
роект», з об’єднаних орга-
нізацій Атомпрофспілки
— Дніпродзержинської,
Східної, Чорнобильської і
Южно-Української.

Модератор заходу про-
відний фахівець проф-
спілкового навчання з
багаторічним стажем Ан-
дрій Мрост розповів про
виклики нетипової зай-
нятості у виробничих від-
носинах енергетичного
сектору, які залишаються
не до кінця досліджени-
ми і не врегульованими.
А вже учасники семінару
у групах з’ясовували, як
нетипова зайнятість мо-
же посилити наявні про-
блеми у сфері трудових
відносин в енергетично-
му секторі України. Нап-
рикінці семінару ними
було зроблено спробу
вивести загальні страте-
гії профспілок, які б упе-
реджували проблеми,
спричинені атиповими
формами зайнятості. При-
чому «план дій» розроб-
лявся у деталях — за
усіма основними напря-
мами роботи профспілок:
колдоговірна політика,
органайзинг, інформпо-
літика тощо. 

Наступний семінар
навчальної програми Фон-
ду ім. Ф. Еберта перед-
бачається провести у ве-
ресні-жовтні цього року,
завершальний освітній
захід відбудеться у груд-
ні.
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Робоча поїздка президента 
ДП НАЕК «Енергоатом» на ЮУАЕС

30 квітня відбулася робоча поїздка на Южно-Українську
АЕС президента ДП НАЕК «Енергоатом» Юрія Недашковсь-
кого та першого заступника голови ДІЯРУ — головного дер-
жавного інспектора з ядерної та радіаційної безпеки України
Михайла Гашева. У рамках програми відвідин очільник
Компанії провів низку нарад, побував на об’єктах ЮУАЕС на
території станції та у місті Южноукраїнську.

Юрій Недашковський ознайомився з роботою навчально-
тренувального центру ЮУАЕС, відвідав навчальні класи та
повномасштабний тренажер, поспілкувався з інструкторським
персоналом, побував у машинній залі першої черги АЕС. 

Під час перебування на майданчику президент НАЕК
«Енергоатом» відвідав також виробничі цехи ремонтно-
механічного заводу ВП «Атоменергомаш», свого часу ство-
реного на базі інструментального виробництва Южно-
Української АЕС.

Юрій Недашковський провів низку нарад з представни-
ками керівництва Компанії та фахівцями Южно-Української
АЕС щодо основних напрямів діяльності підприємства.
Пріоритетний серед них — підготовка до продовження екс-
плуатації енергоблока №    2. Проектний термін його експлуа-
тації спливе 12 травня 2015 року. Для продовження життя
другого блока-мільйонника южноукраїнські атомники мають
виконати 85 обов’язкових заходів, 12 з них вже реалізовано.
За рештою — роботи тривають.

Соціальний аспект поїздки очільника НАЕК «Енерго-
атом» проявився в ознайомленні з перебігом будівництва 9-
поверхового житлового будинку №   6 у Южноукраїнську. За
словами Юрія Недашковського, Компанія розгляне можли-
вість виділення додаткових коштів, необхідних для введення
в експлуатацію пускового комплексу багатоповерхівки у
складі двох під’їздів (72 квартири) до кінця 2014 року. До
цього терміну житлові об’єкти планується здати в містах-
супутниках усіх чотирьох АЕС, що входять до складу
Національної атомної енергогенеруючої компанії «Енерго-
атом».

Енергоблок №    1 ЗАЕС визнано «пілотним»
для продовження терміну експлуатації

енергоблоків з реакторною 
установкою В-320

Енергоблок №   1 Запорізької АЕС рішенням Дирекції ДП
НАЕК «Енергоатом» і ДІЯРУ визнано «пілотним» для продов-
ження терміну експлуатації енергоблоків з реакторною
установкою серії В-320. І досвід, отриманий на ЗАЕС, буде
використовуватися іншими АЕС України з блоками цієї серії.

Заходи з продовження терміну експлуатації енергобло-
ків ведуться на Запорізькій АЕС уже протягом декількох
років: здійснюється повномасштабна програма, спрямова-
на на реконструкцію, модернізацію та заміну основного і
допоміжного обладнання.

Роботи з продовження терміну експлуатації складаються
з двох основних частин: інжинірингові заходи, що включають
обстеження технічного стану обладнання, проведення вип-
робувань, підтвердження кваліфікації обладнання; і заходи з
підвищення безпеки, без яких продовження неможливе.

Усі заходи з продовження терміну експлуатації першого і
другого енергоблоків Запорізької АЕС виконуються на підста-
ві «Деталізованого плану-графіка підготовки енергоблоків 
№   1, 2 ВП ЗАЕС до продовження експлуатації у понадпроект-
ний термін», узгодженого Державною інспекцією ядерного
регулювання України. На сьогодні зі 112 заходів, включених у
цей документ, виконано 83. Що стосується інших, практичні
роботи за цими заходами вже зроблені, звітна документація
пройшла державну експертизу, і наразі доопрацьовується з
урахуванням зауважень ДІЯРУ. Це закономірно, оскільки
роботи, що залишились, проводяться на найбільш відпові-
дальних елементах обладнання, яким приділяється особлива
і всебічна увага, зокрема, це реактор, обладнання 1-го конту-
ру, локалізуючі системи безпеки, резервні дизельні елект-
ростанції, насосне обладнання.

Такий же підхід застосовано для розгляду результатів
проведених додаткових досліджень сейсмічних характерис-
тик майданчика ЗАЕС, виконаних з урахуванням постфуку-
сімських вимог безпеки. І до їх розгляду залучені провідні
спеціалізовані українські та зарубіжні організації.

Також минулого року було переглянуто підхід до визна-
чення проектного терміну експлуатації енергоблоків АЕС
України — з урахуванням практики, прийнятої в інших краї-
нах-членах МАГАТЕ. В результаті чого для енергоблоків №   1,
2 ЗАЕС були встановлені нові проектні терміни завершення
експлуатації: для першого блока — 23 грудня 2015 року, для
другого — 19 лютого 2016 року.

Нині проходять державну експертизу базові документи
перспективного планування: «Програма підготовки енер-
гоблока №    1 ВП ЗАЕС до продовження експлуатації у понад-

проектний термін» і «План ліцензування енергоблока №   1 ВП
ЗАЕС». Надалі вони визначатимуть весь хід робіт. Аналогіч-
ні документи для другого енергоблока ЗАЕС — у стадії роз-
робки.

На ЮУАЕС пройшла нарада з питань 
ліцензування палива «Westinghouse» 

модифікованої конструкції 
У другій декаді квітня на Южно-Українській АЕС відбула-

ся нарада з питань ліцензування палива модифікованої кон-
струкції (ТВЗ-WR) виробництва компанії «Westinghouse». У
ній взяли участь представники Міністерства енергетики та
вугільної промисловості, дирекції ДП НАЕК «Енергоатом»,
фахівці Южно-Української та Запорізької АЕС, а також Нау-
ково-технічного комплексу «Ядерний паливний цикл» На-
ціонального наукового центру «Харківський фізико-техніч-
ний інститут» (НТК «ЯПЦ» ННЦ ХФТІ). 

Южно-Українську АЕС було визначено пілотною станцією в
рамках реалізації Програми кваліфікації ядерного палива для
АЕС України, мета якої — диверсифікація паливних поставок
для вітчизняних ядерних реакторів. У режимі дослідно-промис-
лової експлуатації тепловиділяючі збірки виробництва компанії
«Westinghouse» (ТВЗ-W) на ЮУАЕС працюють з 2005 року. 

Під час перевантажувальних кампаній 2012 і 2013 років
було виявлено ТВЗ-W з деформованими дистанціонуючими
решітками (елементи каркасу ТВЗ-W). Незважаючи на
ушкодження дистанціонуючих решіток, паливні елементи в
цих ТВЗ-W були герметичними і виходу радіоактивних про-
дуктів ділення з них не було зафіксовано.

За результатами розслідування цієї події компанією
«Westinghouse» у співпраці з фахівцями ДП НАЕК «Енер-
гоатом» і НТК «ЯПЦ» ННЦ ХФТІ було розроблено рішення
щодо зміцнення та зміни елементів конструкції ТВЗ-W,
спрямовані на виключення їх ушкоджень під час транспорт-
но-технологічних операцій.

Рішення з доопрацювання конструкції ТВЗ-W були
викладені в концептуальному технічному рішенні, поясню-
вальній записці та в плані ліцензування зі впровадження
палива допрацьованої конструкції. Ці документи узгод-
жено з Держатомрегулювання та згідно з ними ведуться
роботи.

На початку травня 2014 року компанія «Westinghouse»
планує завершити весь цикл стендових випробувань допра-
цьованої конструкції (ТВЗ-WR) з подальшим наданням
результатів випробувань до ДП НАЕК «Енергоатом» і в
Держатомрегулювання.

Під час наради 17 квітня обговорювалися питання вико-
нання програми ліцензування ТВЗ-WR на енергоблоці №   3
ЮУАЕС і результати попередніх випробувань цієї конструк-
ції. Южноукраїнські фахівці доповіли про впровадження
стенда інспекції та ремонту палива компанії «Westinghouse».
Це обладнання придбано НАЕК «Енергоатом» у 2013 році.
Воно дозволяє не лише проводити поглиблене обстеження
стану паливних збірок, а й виконувати їх ремонт — у разі
потреби за його допомоги можна буде замінювати негерме-
тичні тепловиділяючі елементи в ТВЗ. Першу частину мож-
ливостей нового стенда під час перевантажувальної кампа-
нії минулого року випробувано в повному обсязі. На ньому
пройшли перевірку не лише відібрані касети «Westing-
house», які перебували в експлуатації, а й одна із шести збі-
рок цієї фірми, що відпрацювали в 2005—2010 рр. і сьогодні
знаходяться в басейні витримки. Що стосується другого
призначення нового обладнання, то монтаж ремонтної час-
тини стенда буде виконано під час планово-попереджуваль-
ного ремонту 2014 року.

Президент ДП НАЕК «Енергоатом» 
отримав ліцензію Держатомрегулювання

22 квітня 2014 року Державна інспекція ядерного регу-
лювання України (ДІЯРУ) надала президенту ДП НАЕК
«Енергоатом» Юрію Недашковському ліцензію на право
здійснення організаційно-розпорядчих функцій, пов’язаних
із забезпеченням ядерної та радіаційної безпеки.

Ліцензійна комісія посадових осіб ДІЯРУ розглянула
подання Міністерства енергетики та вугільної промисловос-
ті України на отримання ліцензії президентом ДП НАЕК
«Енергоатом». На підставі висновків Ліцензійної комісії, пер-
ший заступник голови — головний державний інспектор з
ядерної та радіаційної безпеки України Михайло Гашев
видав Юрію Недашковському відповідну ліцензію.

Уряд прийняв розпорядження, 
яке дозволить заощадити кошти 

на вивезенні відпрацьованого 
ядерного палива в Росію

Кабінет Міністрів України виділив дві земельних ділянки
загальною площею 45,2 га в зоні відчуження Чорнобильської
атомної електростанції для будівництва Централізованого схо-
вища відпрацьованого ядерного палива (ЦСВЯП). Розпоряд-
женням також передбачається надання ДП НАЕК «Енергоатом»
дозволу на розроблення проекту землеустрою для будівництва
ЦСВЯП, на яке буде надходити відпрацьоване паливо з реакто-
рів типу ВВЕР вітчизняних атомних електростанцій.

Як повідомив журналістам президент ДП НАЕК «Енерго-
атом» Юрій Недашковський, який брав участь у засіданні
Кабміну 23 квітня, після будівництва пускового комплексу,
завершення якого намічене на кінець 2017 року, і введення
в експлуатацію самого сховища, на ЦСВЯП буде направля-
тися відпрацьоване ядерне паливо (ВЯП) з трьох атомних
станцій — Хмельницької, Рівненської та Южно-Української.
(Запорізька АЕС має власне пристанційне сховище ВЯП,
введене в експлуатацію у 2001 році).

Сховище планується розмістити на майданчику між
селами Стара Красниця, Буряківка, Чистогалівка і Стечанка
на південний захід від Чорнобильської АЕС у зоні відчуження
та зоні безумовного (обов’язкового) відселення.

Земельні ділянки, які відведено під сховище, перебува-
ють у постійному користуванні Державного агентства України
з управління зоною відчуження, у подальшому їх буде пере-
дано у постійне користування ДП НАЕК «Енергоатом» для
будівництва ЦСВЯП та під’їзної залізничної колії сполученням
ЦСВЯП із залізничною магістраллю на відрізку Вільча-Янів.

Передача зазначених земельних ділянок була передба-
чена Законом України «Про поводження з відпрацьованим
ядерним паливом щодо розміщення, проектування та будів-
ництва централізованого сховища відпрацьованого ядерного
палива реакторів типу ВВЕР вітчизняних атомних електрос-
танцій», яким у 2012 р. було прийнято рішення про будівницт-
во ЦСВЯП та визначено місце його розташування. Однак ДП
НАЕК «Енергоатом» до останнього часу було не в змозі
отримати права на користування земельними ділянками для
ЦСВЯП і розпочати будівництво.

Створення ЦСВЯП дозволить Україні значно скоротити
витрати, пов’язані з поводженням з ВЯП, яке сьогодні виво-
зиться на тимчасове зберігання в РФ з подальшою перероб-
кою на ФГУП «Гірничо-хімічний комбінат» (Красноярський
край, РФ) і ФДУП «Виробниче об’єднання «Маяк» (Челябін-
ська обл., РФ).

У 2003 році «Енергоатом» з метою скорочення витрат
оголосив міжнародний конкурс з відбору компанії для ство-
рення в країні ЦСВЯП сухого типу для палива з трьох АЕС.
Його переможцем стала американська компанія Holtec
International, з якою наприкінці 2005 року був укладений
контракт загальною вартістю 127,75 млн. євро на проекту-
вання, ліцензування, будівництво і введення в експлуатацію
першої черги сховища.

Згідно з урядовим розпорядженням №    131 від 12 лютого
2009 року, пусковий комплекс ЦСВЯП для реакторів типу
ВВЕР вітчизняних атомних станцій має бути побудований за
36 місяців за 1,23 млрд. грн., тоді як вартість будівництва
всього ЦСВЯП оцінюється в 3 млрд. 680 млн. грн.

Загальна площа території під ЦСВЯП — 11,7 га. Загаль-
на тривалість будівництва, згідно з розпорядженням, буде
визначатися з урахуванням терміну, необхідного для його
заповнення відпрацьованим паливом.

Розроблене Науково-дослідним і проектно-конструк-
торським інститутом «Енергопроект» (Київ) техніко-еконо-
мічне обгрунтування передбачає проектну місткість ЦСВЯП
у 16,53 тис. відпрацьованих тепловидільних елементів, у
тому числі 12,01 тис. — з блоків ВВЕР-1000 і 4,52 тис. —
ВВЕР-440. Ємність пускового комплексу становить 3,62 тис.
збірок, у тому числі 2,51 тис. — з ВВЕР-1000.

ВЯП із шести енергоблоків ВВЕР-1000 Запорізької АЕС
не вивозиться в РФ, а зберігається в пристанційному СВЯП
сухого контейнерного типу (ССВЯП), введеному в експлуа-
тацію в 2001 році.

Інформаційне повідомлення 
щодо публікацій ЗМІ про закупівлі 

ДП НАЕК «Енергоатом»
Проголошена ДП НАЕК «Енергоатом» боротьба з коруп-

цією не є черговою декларацією, а нагальною потребою
державного атомного підприємства, яке за останні кілька
років з прибуткового перетворилося на збиткове. В цьому
провина не лише органів влади, які вважали атомну енерге-
тику донором державного бюджету, стягуючи надмірні
податки, збори, штучні штрафи, а й, не в останню чергу,
керівників як підприємства, так і його відокремлених під-
розділів.

Відтак, з перших днів було визначено головним пріори-
тетом прозорість процедур здійснення державних закупі-
вель. Оскільки на сьогодні структура громадського контро-
лю за закупівлями лише формується, ми вдячні журналіс-
там, що відстежують закупівлі, які проведені, за сигнали
про свідому недбалість або корупційні прояви. За усіма
такими публікаціями ведуться розслідування. Про їх
результати ми обов’язково інформуватимемо ЗМІ та гро-
мадськість.

Проте слід зауважити, що далеко не всі відомості про
вибір постачальника з ціною, що вища за «умовно ринко-
ву», є проявом корупції, оскільки не всю номенклатуру
ТМЦ можна оцінювати за загальнопромисловими вимога-
ми. Адже значна частина обладнання чи матеріалів заку-
повується для систем, важливих для безпеки АЕС, де
діють спеціальні, більш жорсткі норми та вимоги. Тож про-
симо журналістів звертатися до розповсюдження інфор-
мації за коментарями, які надаватимуться оперативно.

У свою чергу ми пропонуємо ЗМІ не обмежувати свою
функцію контролю виключно публікаціями по факту торгів. У
разі наявності у журналістів на будь-якій стадії процедури
закупівлі інформації про дискримінаційні вимоги до учасни-
ків, що обмежують конкуренцію, факти змови між учасника-
ми торгів, або наявність пов’язаних осіб, просимо відразу
повідомляти ДП НАЕК «Енергоатом».

В «Енергоатомі» відбулася нарада 
із застосування норм 

антикорупційного законодавства
29 квітня в ДП НАЕК «Енергоатом» відбулася нарада із

застосування норм антикорупційного законодавства та
результатів подання декларацій про майно, доходи, витрати
і зобов’язання фінансового характеру за 2013 рік працівни-
ками Компанії та її відокремлених підрозділів.

У нараді взяли участь директор Центру взаємодії з орга-
нами державної влади та законопроектної роботи Виконав-
чої дирекції з юридичних питань та супроводу процедур
закупівель Олег Поліщук, працівники сектору запобігання та
виявлення корупції і роботи з правоохоронними органами та
представники відокремлених підрозділів, відповідальні за
протидію корупції.

На нараді були обговорені питання підготовки, забезпе-
чення та контролю за здійсненням заходів щодо запобіган-
ня корупції в Компанії, надання працівникам методичної та
консультаційної допомоги з питань дотримання вимог анти-
корупційного законодавства, проведення організаційної та
роз’яснювальної роботи із зазначених питань.

Також були обговорені механізми, що забезпечать у
найближчий час підтримку обраного Компанією курсу на
подолання корупції, оптимізацію витрат, зібрання та оброб-
ку інформації, яка викриває корупційні діяння.

Нагадаємо, що з початку дії наказу Міністерства енерге-
тики та вугільної промисловості України №   237 «Про невід-
кладні заходи стабілізації фінансового стану галузі та запобі-
гання проявам корупції» від 11 березня 2014 року, загальна
економія коштів завдяки перегляду та скороченню вартості
договорів на постачання обладнання та послуг в інтересах
підрозділів ДП НАЕК «Енергоатом» становила станом на 23
квітня 69,9 млн. грн.

На виконання вказаного документа Міненерговугілля в
Компанії було видано відповідний наказ №    234, у якому, зок-
рема, йдеться про скорочення витрат шляхом оптимізації
договірної діяльності. 

Президент ДП НАЕК «Енергоатом» Юрій Недашковський
на селекторній нараді 22 квітня доручив керівникам підроз-
ділів продовжувати роботу зі скорочення витрат, і нагадав,
що вивільнені кошти частково підуть на покриття дефіциту з
соціальних програм. «Відтак, у цій роботі має бути зацікав-
лений кожний член трудового колективу Компанії», — зазна-
чив керівник «Енергоатому».

«Енергоатом» перерахував українським 
військовим майже 2,4 млн. грн. допомоги 

З початку кампанії зі збору коштів на потреби Збройних
Сил України, яка стартувала в країні на початку березня,
станом на 28 квітня 2014 року, співробітники дирекції та
відокремлених підрозділів ДП НАЕК «Енергоатом» перера-
хували на потреби українських військових 2 млн. 361 тис.
грн. 

Перераховані кошти використають на матеріально-тех-
нічні потреби вітчизняної армії та на медичне забезпечення
українських військовослужбовців.

Розуміючи критичну важливість підвищення боєздатнос-
ті української армії, у зв’язку зі зростанням загроз територі-
альній цілісності України, трудовий колектив відокремлених
підрозділів Компанії продовжує збір коштів для українських
військ.



За закон о восстанов-
лении доверия к судебной
системе проголосовали 234
народных депутата из 247.

Закон предусматривает
правовые и организацион-
ные основы проведения спе-
циальной проверки судей
судов общей юрисдикции.

Согласно пояснительной
записке, документ опреде-
ляет, что проверка судей
проводится на протяжении
одного года с момента фор-
мирования временной спе-

циальной комиссией, поря-
док создания которой также
определен данным законом.

В законопроекте пропи-
саны десять случаев, когда
судья подлежит люстрации.
Среди них — принятие по-
литических решений — та-
ких как ограничение прав
граждан на проведение соб-
раний, митингов, шествий,
демонстраций в Украине в
период с 21 ноября 2013 г.
до дня вступления в силу
данного закона.

Кроме того, основанием
для проверки могут стать
принятые судьями решения
в делах, связанных с прове-
дением выборов в Верхов-
ную Раду 7-го созыва, от-
меной их результатов или
лишение статуса народного
депутата парламентариев,
избранных в парламент 7-го
созыва.

Судья также подлежит
проверке, если принимал
решение, которое впослед-
ствии Европейским судом
по правам человека бы-
ло признано нарушающим

Конвенцию о защите прав
человека и основополож-
ных свобод, в том числе
статей 14 и 18 данной Кон-
венции.

В переходных положе-
ниях указано, что с момента
вступления в силу этого за-
кона полномочия членов
Высшего совета юстиции и
Высшей квалификационной
комиссии судей Украины
прекращаются. После чего
данные органы формируют-
ся в соответствии с дей-
ствующим законодатель-
ством.

Кабінет Міністрів Украї-
ни прийняв постанову про
збільшення посадових окла-
дів працівників бюджетної
сфери з 1 жовтня 2014 року.
Про це йдеться в постанові
уряду №    110, оприлюдненій
на сайті уряду.

Як зазначається в тексті
постанови, тарифні ставки з
1 жовтня 2014 року у штат-
ному розписі посадових ок-
ладів (тарифних ставок)
працівників бюджетної сфе-
ри встановлюються у таких
розмірах:

1-го тарифного розряду
— 1218 грн.;

2-го тарифного розряду
— 1223 грн.;

3-го тарифного розряду
— 1233 грн.;

4-го тарифного розряду
— 1243 грн.;

5-го тарифного розряду
— 1253 грн.;

6-го тарифного розряду
— 1263 грн.

Відповідно до вимог за-
конодавчої бази, з 1 січня 2013
року по 1 жовтня 2014 ро-
ку посадові оклади (тарифні
ставки) розраховуються ви-
ходячи з розміру посадового
окладу (тарифної ставки) пра-
цівника 1-го тарифного розря-
ду в сумі 852 грн.

Уряд затвердив Порядок
призначення і надання на-
селенню компенсації додат-
кових витрат на оплату ко-
мунальних послуг в умовах
підвищення цін і тарифів на
послуги. Про це йдеться в
постанові Кабінету Мініст-
рів України №    83 від 05.04.
2014 р.

Дія цього порядку поши-
рюється на родини, чий се-
редньомісячний сукупний
дохід за попередні шість мі-
сяців не перевищував розмі-
ру прожиткового мінімуму
для сім’ї. Для призначення
компенсації заявник має
звернутися в орган соціаль-
ного захисту населення за

місцем реєстрації з відпо-
відною заявою та визначе-
ним пакетом документів, зок-
рема довідками про доходи
кожної особи, зареєстрова-
ної в житловому приміщенні,
(окрім довідок про розмір
пенсії та соціальної допо-
моги).

Розмір компенсації роз-
раховують окремо для кожно-
го виду комунальних послуг в
опалювальний та неопалю-

вальний періоди. У разі під-
вищення цін і тарифів на ко-
мунальні послуги протягом
періоду надання компенса-
ції її розмір перераховують.

Надання компенсації при-
пиняють, якщо заявник не
оплачує комунальні послуги
(окрім випадків, пов’язаних
із затримкою виплати заро-
бітної плати, пенсії тощо, які
підтверджено відповідними
документами).

З 1 травня ціна на газ
для населення рвоне вгору
— в середньому на 73%. А з
1 липня ще один «сюрприз»:
підвищення в середньому на
40% тарифів на централізо-
ване теплопостачання. Про
необхідність таких кроків під
час прес-конференції «Вдос-
коналення державної полі-
тики регулювання цін на
природний газ і тарифів на
теплову енергію та посилен-
ня соціального захисту на-
селення під час оплати жит-
лово-комунальних послуг»
розповів очільник Міністер-
ства фінансів Олександр
Шлапак, зауваживши, що
досі вартість газу для насе-
лення була значно нижчою
за ціну, за якою Україна його
купує. До того ж вона була
меншою, ніж в інших краї-
нах, навіть у Росії, яка його
видобуває (в Росії, для при-
кладу, вартість газу для на-
селення становить 84 дола-
ри, в Україні досі було 61
долар). Ціну не змінювали
понад 10 років. За таких умов
на держбюджет лягло вели-
ке навантаження щодо доту-
вання НАК «Нафтогаз», тоб-
то держава доплачувала за
людей. Наприклад, на цей
рік, щоб збалансувати си-
туацію, потрібно було б доп-

латити НАК «Нафтогаз» 37
мільярдів гривень, з них у
бюджеті передбачено 33 мі-
льярди. Втім, за розрахунка-
ми МВФ, ця цифра значно
більша — 56,2 мільярда. Як-
що така ситуація триватиме
й надалі, то, зауважив Олек-
сандр Шлапак, НАК «Наф-
тогаз» збанкрутує і газ пос-
тачати не буде.

Тож уряд прийняв рішен-
ня про непопулярні кроки.
Насамперед, було вирішено
урівняти ціну на газ для всіх
категорій споживачів — і тих,
хто використовує газ для
індивідуального опалення, і
для підприємств теплокому-
ненерго, до 1309 гривень за
кубометр.

Щоправда, ті, в кого цент-
ральне опалення, відчують ці
зміни тільки з настанням май-
бутнього опалювального се-
зону. «Платіжки з підвищени-
ми цінами люди отримають
тільки в листопаді», — заува-
жив Олександр Шлапак.

Загалом ціни на газ
умовно розділять на чотири
групи. Найвищими вони бу-
дуть для тих, хто використо-
вує блакитне паливо без
центрального опалення. Очі-
льник Мінфіну навіть пораху-
вав, скільки сам платитиме.
«Це не те зростання, яке іс-

тотно вплине або через яке
треба втрачати свідомість. У
мене трикімнатна квартира,
я плачу за газ 12 гривень, а
плататиму приблизно 20
гривень», — зауважив він.

Для домогосподарств,
які споживають до 2 тисяч
кубометрів газу, ціна підви-
щиться до 1 197 гривень за
тисячу кубометрів, 6 тисяч
кубометрів — до 1 965 гри-
вень, і для тих, хто викорис-
товує 6 тисяч кубометрів, —
до 4011 гривень за кубо-
метр. До того ж це перше,
але не останнє подорожчан-
ня блакитного палива. Такі
«Першотравневі подарунки»
отримуватимемо щороку аж
до 2017-го.

Безумовно, всі ці новов-
ведення викликають у спо-
живачів щонайменше шок,
адже навантаження на га-
манці буде величезним. Втім,
як зауважив Олександр Шла-
пак, зростання ціни на газ
торкнеться 20% сімей, які
споживали найбільші обсяги
блакитного палива, а отже,
мають достатній прибуток
для оплати. А щодо малоза-
безпечених категорій — аби
не постраждали від такого
підвищення, було розробле-
но низку заходів для під-
тримки соціально вразливих
верств населення.

Про них на цій же прес-
конференції розповіла мі-

ністр соціальної політики
Людмила Денісова, яка поін-
формувала, що до вже тра-
диційної схеми надання жит-
лово-комунальних субсидій
буде додано ще один меха-
нізм захисту — спеціальні
компенсації для окремих
категорій населення, завдя-
ки яким малозабезпечені
зможуть платити за газ і теп-
лопостачання не більше, ніж
вони платять нині. Зокрема,
завдяки розробленим меха-
нізмам 4,5 мільйона домогос-
подарств фактично платити-
муть за колишнім тарифами.

За словами соціального
міністра, щоб захистити най-
бідніші верстви населення,
Кабінет Міністрів ухвалив
постанову, яка передбачає
стовідсоткову компенсацію
збільшення вартості кому-
нальних послуг для 20% сі-
мей в Україні. Право на от-
римання компенсації мати-
муть ті сім’ї, сукупний дохід
яких нижчий за передбаче-
ний прожитковий мінімум.
Таких сімей, за підрахунка-
ми, буде приблизно З мі-
льйони 515 тисяч.

До речі, нині чинною вже
15 років системою субсидій
на оплату житлово-комуна-
льних послуг користуються
809,4 тисячі сімей в Україні.
Після введення нової ціни на
газ їх кількість може збіль-
шитися до 1 мільйона.

О Великой Отечествен-
ной знают все. О ней мы
читаем книги, смотрим
фильмы и телепередачи,
перелистываем пожелтев-
шие альбомы… Есть еще
один источник информа-
ции — живые свидетели
того сурового времени. В
октябре минувшего года
наш город отметил 70-ю
годовщину освобождения
п. Желтая Река от фашист-
ских захватчиков. По по-
ручению ветеранской ор-
ганизации ВостГОКа и
городского головы А.В.Ку-
зьменко наши волонтеры
поздравили участников
боевых действий и к ним
приравненных с этой да-
той. А когда навещали ве-
теранов, услышали много
нового об их судьбах. Вот
одна из историй.

В ветеранской организа-
ции НПК «АиМ» состоит на
учете Ручко Анна Ивановна.
Родилась она 20 мая 1927
года. В суровом 1942 году ей
было 15 лет. В те годы немцы
насильно увозили нашу мо-
лодежь на работы в Герма-
нию. Увезли и Анну из родного
города Корсунь-Шевченковс-
кий, оторвав от родителей.

Анна Ивановна со слезами на
глазах рассказывала своему
волонтеру Анне Григорьевне
Тищенко, как их везли двое
суток в грузовых вагонах,
голодных, впервые оказав-
шихся без родителей, в чу-
жой край. Она с ужасом
вспоминает леденящий серд-
це страх, оставшийся с ней
на всю жизнь.

Привезли их в г. Галле, там
строили новый концлагерь. С
первых дней юношей и деву-
шек заставили работать в
немецких семьях, потом — на
какой-то фабрике, где они
делали заготовки для катушек.
Анна Ивановна вспоминает
голод, холод, тоску по дому и
страшное ощущение неиз-
вестности. Так прошли долгие
три года. 9 мая их концлагерь
освободили американские
войска. А.И. Ручко помнит, что
все солдаты были негры, очень
высокого роста. Лагерных сра-
зу вкусно накормили, а потом
предложили выбор: ехать в
СССР или Америку. Большинс-
тво, конечно, уехали на Роди-
ну, их до границы Советского
Союза сопроводили союзники,
а дальше шли пешком. Многие
осели в Западной Украине.
Анна Ивановна, волею судьбы,
стала служить в армии: снача-
ла санитаркой, потом медсе-
строй. В 1946 году демобили-
зовалась и вернулась в родной
Корсунь-Шевченковский. Ее
старший брат окончил Киевс-
кий геологоразведочный тех-
никум и был направлен в г.
Желтые Воды на шахту «Ка-
питальная», забрал с собой
сестру. Первое время Анна
Ивановна работала швеей на
фабрике, потом в столовой
шахты «Новая» до выхода на
пенсию. Вырастила сына и
дочь.

Наталья ЛЯЛИКОВА,
председатель совета
ветеранов НПК «АиМ»
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НЕ ВЕРНУЛСЯ ИЗ БОЯ
(Окончание. Начало на 1-й стр.)

«Как трудно командовать мужчинами, которые по воз-
расту годятся мне в отцы или деды», — писал Гена в пись-
мах к родным. Он не прятался за спинами товарищей, а
вместе со своими подчиненными ходил в разведку, хотя
высшее командование и запрещало ему это делать — цен-
ный кадр был начальник разведки. А сослуживцы с уваже-
нием относились к самому молодому командиру.

Все для фронта, все для победы!
Дома остались ждать бойца родители и младшая сестра

Галя. «Все для фронта, все для победы!» — под таким лозун-
гом трудилась вся семья Кузнецовых и с нетерпением ждала
весточки с фронта от Гены. Мать Ольга Николаевна была
прекрасной швеей, она дома шила военную форму для сол-
дат: ее изделия, сделанные на совесть, с безупречными
швами и ровными строчками, отправлялись на фронт.

16-летняя Галя, окончив 9-й класс, работала на тек-
стильном комбинате, который выпускал авиационный бре-
зент, ткань для пошива армейской формы. Вместе с други-
ми подростками и стариками лютой зимой девчонка копала
противотанковые рвы, утирая слезы от бессилия, когда тя-
желый лом никак не хотел входить в мерзлую землю. По-
могала носить раненых бойцов на носилках, когда их приво-
зили с фронта в госпиталь, дежурила возле них.

Отец Иван Николаевич по возрасту и состоянию здо-
ровья в действующую армию был не годен, его направили
на восстановление военного завода в Подмосковье.
Рабочим там приходилось нелегко: голодали, мерзли, мас-
сово умирали от истощения. Когда Иван Николаевич тяже-
ло заболел (все тело покрылось страшными язвами вплоть
до костей) его комиссовали и отправили домой.

Материнское сердце не обманешь
Шла весна 1944 года. Советские войска прорвали блока-

ду Ленинграда. Началось наступление. В апреле продолжа-
лись бои в Псковской области. В районе поселка Стремутка
Геннадий Кузнецов находился на пункте наблюдения, где во
время артобстрела был тяжело ранен, спасти его не удалось.
Это произошло 6 апреля 1944 года. За два дня до этого Гена
написал письмо домой: мол, все в порядке, воюю, не волнуй-
тесь… Но когда родные радовались этому письму, то парня
уже не было в живых. А вскоре пришла и похоронка.

Ее принесла в дом Кузнецовых молодая девушка из воен-
комата, которая училась с Геной в одной школе. Смахивая
слезу, отдала страшное извещение Ивану Николаевичу и с
понурой головой ушла. Дрожащими руками он держал листок и
не мог представить, как сообщит об этом жене? До вечера так
и не решился. А ночью его разбудил плач Ольги Николаевны:
«Ой, горе! Гену убили! Гену убили!».  «Ты что говоришь, тебе что,
какой-то сон плохой приснился?» — спросил муж. «Нет, я знаю,
что его убили, пришла похоронка», — ответила в слезах она,
хотя никто о страшном известии Ольге Николаевне не расска-
зал. Просто материнское сердце не обманешь…

Родина отметила Геннадия Кузнецова орденами Крас-
ной Звезды, Отечественной войны, медалью «За оборону
Ленинграда». Но, к сожалению, родным так и не удалось
узнать, где именно он похоронен. Хотя обращались в раз-
ные учреждения, архивы, писали юным следопытам, живу-
щим в районе поселка Стремутка, получить необходимую
информацию так и не удалось.

В нашей семье бережно хранятся фотографии Гены,
рассказы о нем и о событиях Великой Отечественной войны
передаются из поколения в поколение. А значит, память
продолжает жить.

Елена КУБАРЕВА

Свидетели страшной войны

Ціни на газ збільшаться

СОЦІАЛЬНИЙ ЗАХИСТ

Підвищення тарифів компенсують

Зростуть посадові оклади бюджетників

НОВЕ У ЗАКОНОДАВСТВІ

Законом предусмотрен
исчерпывающий перечень
документов для предостав-
ления в орган труда и соци-
альной защиты населения с
целью получения помощи
при рождении ребенка. А
именно: заявление одного
из родителей (опекуна) в
произвольной форме, в ко-
тором указываются данные
для регистрации места про-
живания ребенка; паспорт
или иной документ, удосто-
веряющий личность; свиде-

тельство о рождении ребен-
ка.

Установлено, что все
другие данные, необходи-
мые для получения этого
вида помощи, органы труда
и социальной защиты насе-
ления по месту проживания
одного из родителей (опеку-
на), с которым постоянно
проживает ребенок, или по
месту рождения ребенка са-
мостоятельно получают от
органов государственной
власти, органов местного

самоуправления, учрежде-
ний, из государственных ре-
естров в порядке обмена
информацией, а также нап-
равляют центральному ор-
гану исполнительной власти,
который реализует государ-
ственную политику в сфере
регистрации физических лиц,
данные для регистрации
места проживания ребенка,
которое указало лицо, обра-
тившееся за пособием.

Законом также внесена
новая часть в ст.6 Закона «О
свободе передвижения и
свободном выборе места
проживания в Украине», сог-
ласно которой регистрация

места проживания новорож-
денного ребенка осущест-
вляется также на основании
направленных органами со-
циальной защиты населе-
ния данных, которые указал
законный представитель, с
которым постоянно прожи-
вает ребенок, в заявлении о
назначении пособия при
рождении ребенка.

Напомним, закон был
принят в октябре 2013 года,
а в ноябре — подписан пре-
зидентом и опубликован в
официальных СМИ. Через
три месяца, как сказано в
заключительных положени-
ях, он вступил в силу.

С 1 февраля 2014 года вступил в силу Закон Украины «О
внесений изменений в некоторые законы Украины относи-
тельно сокращения количества документов для получения
государственного пособия при рождении ребенка».

Верховная Рада Украины после
нескольких неудачных попыток ми-
нимальным количеством голосов —
226 — все-таки смогла принять за
основу и в целом новую редакцию
закона о государственных закупках.

Профильный комитет отметил, что
в двухмесячный срок к принятому за-
кону будут подготовлены необходи-
мые правки, в том числе об электрон-
ных торгах.

Ранее, представляя соответствую-
щую законодательную инициативу в
парламенте, Премьер-министр Арсе-
ний Яценюк отметил, что Кабинет Ми-
нистров предлагает ограничить фонд,

в рамках которого будут осуществлять-
ся государственные закупки суммой в
300 млрд. грн. в год, для всех компа-
ний, в структуре которых доля государ-
ства превышает 51%.

«Мы хотим практически ликвидиро-
вать процедуру закупки у одного участни-
ка в той форме, в которой она существо-
вала, когда ее определял или премьер,
или президент», — сказал он.

А.Яценюк отметил, что правитель-
ство также выступает за существенное
сокращение сроков осуществления
государственных закупок — в два-три
раза, «чтобы школа, больница, детский
сад быстро могли покупать».

Кроме того, Кабмин предлагает
предоставить право общественности
присутствовать при проведении госза-
купок, и усилить тем самым общест-
венный контроль.

В то же время, премьер предложил
не включать в законопроект норму об
электронных торгах, так как она не
отработана в достаточной мере, и ее
принятие может привести к тому, что
она может быть использована для
избежания прозрачных закупок.

«Наша цель, сделать закупки про-
зрачными, открытыми и конкурентным,
отвечающими европейским стандар-
там», — добавил А.Яценюк.

Верховная Рада Украины приняла закон о люстра-
ции судей.



Шахтеры, едущие на ро-
боту в Кировоград, на Но-
воконстантиновскую шахту
или Смолино, да и все, кто
въезжает или выезжает из
города, обязательно проез-
жают мимо этого места,
которое находится совсем
рядом, возле стены бывше-
го кирпичного завода, на
берегу Ингульца, где до сих
пор не закончилась война,
ведь известно, что она за-
канчивается только тогда,
когда похоронен последний
погибший воин. 

Разбирая недавно свои
телевизионные архивы, я
нашел запись разговора с
двумя пожилыми женщина-
ми, бабушками Женей и
Олей, фамилий которых в
записи, к сожалению, не сох-
ранилось. Эта история про-
изошла в 1995 году, когда я
с моей мамой, Лидией Гри-
горьевной, ездили в Кировог-
рад получать гастарбайтер-
ские марки, выплаченные
нашим гражданам за подне-
вольный труд в Германии в
годы войны. Вместе с нами
ехали и эти две женщины.
Разговор зашел о неспра-
ведливости по отношению к
нашим ветеранам и пенсио-
нерам, которые в те годы,
впрочем, как и сейчас, полу-
чали нищенскую пенсию, и
которые радовались даже
скудным продовольствен-
ным наборам для участни-
ков войны к юбилейному
Дню Победы. Одна из жен-
щин пожаловалась, что она
вообще ничего не получила,
так как документы где-то
затерялись. Бабушка Оля
тяжело вздохнула: «Вот до-
жились, немцы нам платят, а
свои — нет, хотя мы вместе
с подругами спасали наших
пленных в концентрацион-
ном лагере. Это здесь, в
Александрии, возле кирпич-
ного завода. Там и сейчас
видно ямы, где закапывали
умерших от голода или рас-
стрелянных немцами наших
бойцов в сорок первом го-
ду».

Честно говоря, я не по-
верил, но все-таки мы дого-
ворились о встрече, и вско-
ре встретились в маленьком
доме бабушки Оли, которая
проживала возле кирпично-
го завода, там же, где жила
и во время войны. Они пове-
ли меня на берег Ингульца,
где под стеной старого кир-
пичного завода, в огороде,
были четко видны желтова-
тые глиняные пятна, нес-
колько метров длиной, а ши-

рину ям скрывала трава на
краю огорода. «Оце і є ті ями,
в яких і досі лежать наші», —
вытерев кончиком платка
глаза, вздохнули женщины… 

Никакого памятного зна-
ка, даже скромного памят-
ника, здесь никогда не бы-
ло, могилы, если это так
можно назвать, замученных
советских солдат были бе-
зымянными, хотя в каких-то
пятистах метрах стела воз-
ле танка на постаменте уве-
ряла, что это совсем не так.

В доме женщины рас-
сказали на камеру, что осе-
нью 1941 года много наших
попало в плен и их колонна-
ми гнали из Кременчуга в
Кировоград через Александ-
рию, и вот по этой самой
улице Советской на некото-
рое время загоняли на тер-
риторию кирпичного заво-
да.

Понятно, что долгое вре-
мя их никто не кормил и не
лечил, хотя среди военноп-
ленных было большинст-
во раненых и больных, как
никто не кормил и в самом
лагере. Женщины говорили,
что в день мимо их домов
проходило не менее 10 ты-
сяч пленных, и так продо-
лжалось больше 10 дней.

Местные жители стара-
лись передать в колонну
все, что могли. Изможден-
ные пленные просили жен-
щин спасти их, и несколько
раз это удавалось, когда
кто-то вдруг «узнавал» свое-
го брата или сына, иногда
немцы их отпускали, но та-
ких случаев были единицы
— основная масса оказыва-
лась на территории завода,
прятались в печах для отжи-
га кирпича, а кому не хвата-
ло места — ночевали на
улице. 

Местные жители стара-
лись помочь несчастным кто
как мог. Молодые и бойкие
тогда наши знакомые нача-
ли ездить по окрестностям и
собирать продукты, в основ-
ном овощи, кукурузу, буря-
ки, тыквы, муку, хлеб — все,
что удавалось выпросить
для пленных. Продукты за-
возили телегой на террито-
рию завода и варили пищу в
больших чанах, а вот откуда
они взялись, женщины не
помнят. Может, немцы соби-
рались сделать здесь посто-
янный лагерь. Как бы то ни
было, но они и не запреща-
ли кормить бойцов. Со сле-
зами на глазах бабушка Оля
рассказывет: «Ми ото нава-
римо, німці нам дозволяли, і

черпаками роздаємо, а у них
же не у всіх були котелки, 
то насипали їм в консерв-
ні банки, в пілотки, а один
якось підставив пригорщі, а
воно ж гаряче, він бідний і
вилив все на землю, хотів
впасти і з’їсти з землі, а
німець натравив на нього
собаку».

Тем не менее, голодным,
больным и ослабевшим лю-
дям еды катастрофически
не хватало, и они массово
умирали от истощения и
болезней. Многих немцы
просто расстреливали, а те-
ла бросали в три ямы, выко-
панные в огороде, за завод-
ским забором. Сколько их
там покоится, женщины не
знают, но говорили, что очень
много. Будто бы, когда ямы
заполнились, мертвих бой-
цов стали вывозить на теле-
гах куда-то в другое место.

После войны бабушка
Оля, тогда активная комсо-
молка, не раз обращалась к
городским властям и рас-
сказывала о забытых моги-
лах советских воинов, но по
какой-то неизвестной при-
чине никакой реакции не
последовало.

Я занялся изучением
этого вопроса, но из всего,
что удалось найти, узнал из
какого-то справочника, что
в концлагере в Александрии
погибло около 5 тысяч со-
вестких военнопленных. Уда-
лось подключить патриотиче-
ски настроенную украинскую
общественность, террито-
рию возле могил, которую
уже превратили в свалку,
убрали, поставили крест, а
позже, неподалеку, соору-
дили скромный обелиск, и
священник УПЦ Киевского
патриархата о. Анатолий, в
присутствии многих мест-
ных жителей, отслужил па-
нахиду по невинно убиен-
ным. Теперь сюда на 9 Мая
приносят цветы.

Тогда же я сделал сюжет
об этом на местном телекана-
ле, позже — на Кировоград-
ском телевидении и через
несколько лет — на государ-
ственном канале УТ-1, под-
ключил поисковиков, но
факт остается фактом — до
сих пор эти могилы остаю-
ться неисследованными, а
значит, и похороненные там
бойцы до сих остаються
пропавшими без вести! И
это в городе! Почему так
произошло — неизвестно.
Возможно, при советском
строе тема военнопленных
была под запретом, а потом
все как-то забылось, но
герои такого отношения к
себе не заслуживают!

В том, что они заслу-
живают фундаментального
увековечения и возвраще-
ния из небытия, нет никако-
го сомнения. Скорее всего,
здесь покоятся останки сол-

дат армии генерала Кир-
поноса, в 1941 году защи-
щавшей Киев в течение нес-
колькх месяцев, когда уже
пал Смоленск. Как писал
Герой Социалистического
Труда, бывший первый сек-
ретарь Полтавского обко-
ма, а также солдат Великой
Отечественной Федор Мор-
гун, именно эта армия сор-
вала блиц-криг, поскольку
вместо прямого удара со
Смоленска на Москву, Гит-
лер был вынужден бросить
огромное колличество войск
на разгром окруженной ар-
мии. Именно здесь фаши-
сты потеряли не только дра-
гоценное время и нарвались
под Москвой на лютые мо-
розы, но потеряли около
половины бронетанковой
мощи Гудериана, которая
должна была идти на столи-
цу. Сталин лично несколько
раз запрещал Кирпоносу
отходить, когда тот хотел не
попасть в окружение, сохра-
нить армию и закрепиться
на новых рубежах. Кто знает,
как бы повернулась война,
если бы армия Кирпоноса
имела возможность сра-
жаться дальше, во всяком
случае, Моргун был уверен
— в таком случае немцы не
смогли бы выйти даже за
пределы Украины. Но в ре-
зультате стратегии «стоять
на смерть», боеспособная
армия оказалась отрезанной
от коммуникаций на тер-
ритории Полтавской области,
а когда кончилось топливо и
боеприпасы, участь окружен-
ной армии была предреше-
на. Огромное колличество
бойцов армии Кирпоноса
погибло, десятки тысяч по-
пали в немецкий плен, но
именно эти бойцы ценой
неимоверных страданий и
лишений, ценой своей жиз-
ни сорвали планы гилеров-
цев на молниеносную воен-
ную кампанию. Неужели
они не заслуживают хотя бы
на нашу вечную память и
уважение потомков?

Позволю процитировать
свое стихотворение, напи-
санне еще во времена аф-
ганской войны и посвящен-
ное пропавшим без вести.

В моих глазах растут
цветы, 

Который год не 
отцветают,

Который год их красоты
Мои друзья не 

замечают.
Который год 

растет трава,
На волосы мои похожа.

Который год 
звучат слова,

Мне предназначены,
быть может.

Который год 
я рад весне,

Но все доказывает
ветер,

Что это все цветет 
не мне —

Могилы нет моей 
на свете.

Сергей ПОЛУЛЯХ
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8
9 ТРАВНЯ — ДЕНЬ ПЕРЕМОГИ

НА ФРОНТІ ВОЮВАЛО
ШЕВЧЕНКОВЕ СЛОВО

У 2010 році до Дня Перемоги було зроблено чудо-
вий подарунок — вийшов «Кобзар» Тараса Шевченка,
виданий у 1942 році. Передмову до цього «Кобзаря»
тоді, у квітні 1942 року, написав Павло Тичина і наз-
вав її «Гнів Шевченка». 

Ось що писав Павло Григорович: «В суворий і грізний
час зустрічаємо ми весну 1942 року. Фашистський звір
Гітлер ось уже вісім місяців сіє на окупованих рідних наших
землях смерть, руїну і пожежі. Однією з перших Республік
Радянського Союзу, що зазнали нападу берлінського
людожера, була Україна. Задумавши знищити український
народ, фашистський звір постачив своїх гітлерівських
молодчиків — окрім зброї — ще й шибеницями, петлями
готовими, кишенями грабіжницькими безодніми, наказами
дикими, жорстокими — стріляти в скарби наші, в па-
м’ятники старовини й мистецтва. Тарасова могила в Ка-
неві, могила співця свободи українського народу — в пер-
шу чергу була ними по-варварському зганьблена й осміяна.

А тому — кожен крок наш сьогодні, кожен рух душі має
бути скерований на те, щоб остаточно знищити звіра. В
наші героїчні дні творчість Тараса Шевченка набуває особ-
ливо важливого характеру. Патріотизм поета, його нена-
висть до ворога, з восьмидесятирічної давнини випромі-
нює на нас такі яскраві снопи світла, що ми не можемо
очей своїх одвести від їх потужності і сяйва. Ми ловимо в
свої серця ті випромінювання поета-патріота і, перела-
мавши крізь добу нашу, надсилаємо їх як турботу і любов
червоноармійцям, партизанам, а озвірілому ворогові,
дикій грабармії німецькій — вічне презирство, ненависть і
прокльони!

Смійся, лютий враже!
Та не дуже, бо все гине, —
Слава не поляже…
Гнів Тараса Шевченка зародився ще тоді, в криваве

царювання Миколи Палкіна, коли поет, сам будучи кріпаком,
на собі відчув усі тортури і страждання своїх закріпачених
братів селян, пережив їх разом з російськими революціоне-
рами-демократами — з Чернишевським, Добролюбовим,
Герценом. Гнів цей вогнем викрешувався і в відомій бесіді
з грузинським поетом — тоді ще молодим — Акакієм Це-
ретелі, і в підписанні протесту проти антисемітського вис-
тупу журналу «Иллюстрация». Гнів цей ще більше загост-
рювався в засланні і мужнів: в Оренбурзі серед пригноб-
лених царським урядом башкирів і казахів, в Кос-Аралі
серед казахів і киргизів. «Караюсь, мучусь, але не каюсь»
— ось що відповів Шевченко на хитре запитання царя: а чи
не від того він, щоб покаятись? І Шевченко, куди б його не
закинула доля — завжди був вірний своєму девізу: не кая-
тися, не гнутися перед царями, — завжди прислухався він
до мови пригнічених народів, вивчав їх поезію, фольклор і
підбурював людей на протест, на протидіяння.

Французький письменник Меріме сказав про Турге-
нєва, що той двадцятю двома пострілами своїх оповідань
з циклу «Записки охотника» стріляв у бік кріпаччини, що
гнобила його країну. Якою ж цифрою можна визначити,
перелічити постріли Тараса Шевченка? Взяти хоча б його
твори, як «Катерина», «Заповіт», як «Гайдамаки», «Єре-
тик», «Кавказ» і «Сон». Та ж він стріляв у кріпаччину і в вин-
них у заведенні цього рабства царів і панів — буквально
кожним своїм віршем, буквально кожним рядком поетич-
ним! І коли цих пострілів, на думку Шевченка, було не
досить, він закликав усією громадою «обух сталить», соки-
ру гострити на триклятих тиранів».

Закінчується вступне слово так: «В численних листах
червоноармійців (не лише українців!) — в листах, що над-
ходять до Спілки Письменників, до наших редакцій, до
Академії Наук, — є одне прохання, що без кінця повторю-
ється, прохання надіслати «Кобзар» Шевченка на фронт.
Так гнівне слово Тарасове допомагає сьогодні і духовною
зброєю своєю в боротьбі проти німецьких загарбників. І
ми, разом з своїм поетом, ще голосніше підносимо сьо-
годні його клич бойовий: «Нехай ворог гине!».

«Кобзар» було видано стотисячним тиражем. І ось
одного весняного дня 1942 року ця величезна армія виру-
шила на фронт. Починало воювати і Шевченкове слово!

Мені випала велика честь написати до цього видання
«Кобзаря» післямову: «У цього «Кобзаря», який ви тримає-
те в руках, щаслива доля. Щаслива, як і у багатьох бійців.
Судячи по його зовнішньому вигляду, він не був поране-
ний, на ньому нема крові, він не горів у вогні і не тонув у
воді. Так, у нього щаслива доля і, насамперед, тому, що він
дожив до цього знаменного свята.

Доля книжки, як зазначив Павло Тичина, доля взагалі
кожного твору людського духу — не однакова. І це ми ба-
чимо на прикладі надзвичайного поширення «Кобзаря»
Тараса Шевченка, який відразу після виходу його у світ за
свою силу діючу був розхватаний мільйонами рук, приту-
лений до серця, а потім десятки разів перевиданий і
доповнений, пішов у світ між люди.

Мільйони бійців не дожили до дня Перемоги. Не доче-
кались, на жаль, мільйони воїнів і цьогорічного свята.

У цей знаменний день ми схиляємо голови над їх моги-
лами, ми також віддаємо шану тим небагатьом живим, які
все-таки дочекались цього свята. Давайте ж згадаємо
також «незлим тихим словом» ще одних бійців-фронтови-
ків, звати які «Кобзарі» Тараса Шевченка. Живіть вічно
«Кобзарі»-фронтовики! І якщо, не дай Бог, прийде лиха го-
дина, зовіть, піднімайте і ведіть народ України боронити
свою волю!

Фототипічне видання унікального примірника «Коб-
заря» — подарунок ветеранам Великої Вітчизняної війни,
їх онукам і правнукам, всім тим, хто шанує творчість Ве-
ликого Кобзаря».

Володимир ПОРТЯНКО,
заслужений працівник культури України

ГЕРОЕВ НЕ ЗАБЫВАЮТ?!ГЕРОЕВ НЕ ЗАБЫВАЮТ?!
Жители Александрии, работающие на Ингульськой,

Новоконстантиновской и Смолинской урановых шахтах
ГП «ВостГОК», расположенных в Кировоградской обла-
сти, хорошо знают танк «Т-34», установленный на въез-
де в город в честь победы в Великой Отечественной
войне. На гранитной стеле выбиты слова: «Никто не
забыт, и ничто не забыто». К сожалению, есть в Алек-
сандрии место, которое говорит об обратном…

День Перемоги в Енергодарі


